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شماره 792 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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علت هجمه بی سابقه به رئیس جمهور و طرح بحث استیضاح او چیست؟

 دلواپسی جدید دلواپسان 

بررسی سابقه مدیریتی استاندار جدید خراسان رضوی

آیا معتمدیان می تواند
 سکان دار خوبی باشد؟

هم  سکه   ۱۱۰ بالای  مهریه 
است گرفتنی 

جمع  هوشمندسازی  در  پیشگام  مشهد 
شهرها کلان  در  خشک  پسماند  آوری 

شرکت عمران شــهر جدید گلبهار وابسته به وزارت راه و شهرسازی در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت برگزار نماید، لذا از کلیه شرکتهای واجد شرایط دعوت می گردد جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار آگهی به درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس : www.setadiran.ir مراجعه نمایند. ضمنا کلیه مراحل مناقصه از دریافت اســناد ارزیابی و تکمیل و ارائه پیشنهادات 
و بازگشائی پاکتها از طریق سامانه یاد شده انجام خواهد شد.. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 

مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصات محقق نمایند. 

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند مبلغ برآورد اولیه )ریال(موضوع مناقصه
شماره فراخوان  سامانه ستادصلاحیت و پایه پیمانکارانارجاع کار )ریال(

انجام خدمات حفاظتی فیزیکی 
دریاچه مصنوعی ، پارک 

متحرک ، ساختمان اداری ، 
تامین 3 دستگاه خودرو و تامین 
نیروی انتظامی در شهر جدید 

گلبهار 

15/890/902/766794/600/000

شرکتهای دارای رتبه بندی از 
مرکز انتظام نیروی انتظامی 
استان خراسان رضوی  و 
گواهینامه صلاحیت ایمنی 
پیمانکاری صادره از وزارت 
تعاون ، کار و رفاه اجتماعی

2099001276000019

- نحوه پرداخت : بصورت 20 درصد تهاتر با زمین و یا واحد ساخته شده در شهر جدید گلبهار و 80 درصد نقد
- آخرین مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه پایان وقت اداری مورخ 1399/08/06

- آخرین مهلت تکمیل و ارسال اسناد: پایان وقت اداری مورخ 1399/08/17
-تاریخ بازگشائی پاکتهای الف و ب : ساعت :09:00 مورخ 1399/08/18

-تاریخ بازگشائی پاکتهای پیشنهاد قیمت )ج( : ساعت 14:00 مورخ 1399/08/18

آگهی فراخوان مناقصه عمومی همراه با ارزیابی کیفی شماره 99/15 
)تجدید شده(
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روز بزرگداشت صادرات را باید روز کسب 
ارز مورد نیاز کشور معرفی کرد

محمدحسین روشنک 
تحریم های  دلیل  به  نفت  خام فروشی  درآمد  قطع  با 
ظالمانه و عهد و  پیمان و صلح  و سازش شکستنِ مظهر 
استکبار؛ یعنی ترامپ، ماموریت تامین ارز مورد نیاز کشور 
به صادرکنندگان کالاهای غیرنفتی و صنعتیِ تولید شده 
از نفت و معدن در شرایط سخت تحریم ها که متاسفانه 
محول  کرده،  نیز  را سخت تر  آن  کرونا  ویروس  شیوع 

گردید. 
گروه  چند  به  باید  را  کشور  نیاز  مورد  ارز  تامین  امتیاز 
کالاهای   -1 کرد:  دسته بندی  صادراتی  کالایی 

کشاورزی، صنایع روستایی و دستی، صنایع تبدیلی از مواد اولیه تولیدات کشاورزی کشور و...، تولید 
کالا از مواد اولیه پتروشیمی و... را می توان در دسته  اول مرغوب ترین ها و کالاهای صادراتی دانست. 
2- تولید از مواد اولیه معدنی مانند سیمان، فولاد، پتروشیمی و... در رتبه دوم دسته بندی صاحب 

امتیاز هستند. 
3- کالاهایی که از مواد اولیه وارداتی مانند تولیدات حاصل از آرد، شکر، روغن نباتی، محصولات دام و 
طیور، بعضی از صنعتی ها و... تهیه می شوند. باید توجه داشت کخ برای تامین آن اگر از ارز سوبسیددار 
استفاده کرده باشند، باید در ردیف آخر و بدترین نوع صادرات دسته بندی شود مگر اینکه حجم ارز 

یارانه ای از آن کالاها پس گرفته شود که تا حالا اینگونه نبوده است. 
صادرکنندگان را هم می توان در گروه های مختلف در دسته بندی کرد: 1- صادرکنندگان خوشنام و با 
سابقه درخشان در بخش خصوصی و خصولتی که شناسنامه دار بوده و با کارت بازرگانی خود صادرات 
انجام می دهند و ارز در زمان مقرر بازمی گردانند، از صادرات مواد خام خودداری کرده و کالای با 
برند صادر می کنند. 2- صادرکنندگانی که پس از پیگیری بانک مرکزی، هرچند با اکراه، اما بدون 
اقدام قضایی حاضر شدند نسبت به تسویه ارز حاصل از صادرات خود اقدام کنند. 3- صادرکنندگان 
دولتی، خصولتی و خصوصی که حاضر نبوده و نیستند ارز را بدون پیگیری قوه قضائیه برگردانند.  
4- صادرکنندگان دولتی، خصولتی و خصوصی که با کارت های اجاره ای)بقول رییس بانک مرکزی، 

کارت بازرگانی کارتن خواب ها و پیرزن ها( صادرات انجام داده اند. 
در این میان پرسش اینجا مطرح می شود که چرا و چگونه صادرات به این سرنوشت دچار شده و 
گروه های سوم و چهارمِ صادرکنندگان به وجود آمدند؟ متولی مستقل امر تجارت در کشور، پس از 
انحلال وزارت بازرگانی، مسئولیت این بخش بهعهده آقای نعمت زاده و همفکران وی در دولت و 
مجلس بوده و باید مورد سوال قرار گرفته و محاکمه شوند. دوم آنکه تصمیمات غیرمحکم و شفاف 
که ابزار اجرا و تحقق آن وجود نداشته و یا با قلم های طلایی قابلیت باطل شدن داشته و دارد در نظام 

اقتصادی کشور وجود دارد.
سوم عدم تشویق و حفظ حقوق صادرکنندگان خوش حساب که باعث ناامیدی، سرخوردگی و تشویق 

به بدحسابی در حوزه صادرات شده است.
دستکاری در ساختارهای قانونی اقتصادی که باعث خارج شدن کنترل اقتصاد کشور از توان مجریان 

قانون و تصمیم گیرندگان حوزه تجارت شده است. 
اساسی ترین نقش که ریشه در موارد قبلی دارد، به نظام مدیریت اجرایی و قانون گذاری کشور مربوط 
است که بجای انجام وظیفه و نظارت بر امر اقتصاد )بویژه واردات و صادرات(، همیشه با فرافکنی، 
مسئولیت را متوجه دیگران دانسته و خود را تبرئه می کنند، مثلا با گفتن اینکه کارت بازرگانی مقصر 
است تلاش دارند، بگویند: »کی بود کی بود ما نبودیم«. اینان توجه ندارند این نوع رفتار باعث می شود 
مردم بویژه فعالان اقتصادی به خود بگویند حال که کشور آنقدر بدون حساب و کتاب است  که یک 
نفر و یا بنگاهی بتواند 700 دستگاه خودرو لوکس را با کارت بازرگانی یک کارتن خواب و یا پیرزن 

روستایی وارد کشور کند، چرا ما قانون و مقررات را رعایت کنیم؟ 
رییس کل بانک مرکزی و دیگر مقامات دولتی، صدا و سیما تصور می کنند مردم نمی دانند بدون 
بهره گیری از قلم های طلایی اینگونه واردات و یا چند ده میلیارد دلار صادرات با کارت بازرگانی 

اجاره ای کارتن خواب و پیرزن غیر ممکن است؟!
مگر می شود کالاهای وارداتی یا صادراتی، کارگزاری و ترخیص کار  گمرک نداشته باشند؟ مگر 
نمی شود افرادی که این کالاها را در گمرک اظهار کرده اند، پیدا و سوال کرد کالا از کدام کارخانه 

آمده و متعلق به چه افرادی بوده است؟
فکر می کنند مردم متوجه نیستند این حرف ها به جهت دادن آدرس های اشتباهی است تا قانون نتواند 

قلم های طلایی که ارز های وارداتی و صادراتی را برباد داده اند، پیدا کند. 
نقش آخر را باید به تشکل های بخش خصوصی که قلم خود از اعضای آن است، داد. در این بین 
مماشات می کنیم و حاضر نیستیم واقعیت افراد و بنگاه های خلافکار در فضای کسب وکار را بازگو 
و از آن ها حمایت نکنیم، بلکه با قلم و زبان تلاش داریم بدعهدی ها و بدحسابی ها را توجیه و فقط 
دیگران از جمله سازمان های دولتی را مقصر معرفی کرده و بخواهیم از پیگیری دریافت ارزهای 
 حاصل از صادرات و مطالبات معوقه بانک ها و ارزهای تخصیص داده شدهبرای واردات خودداری 

کنند.

از طرح برگزاری همایش 
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اســتیضاح روحانی در 
حمــلات  تــا  قــم 
کلامی  و  توئیتــری 
اصولگرایــان تنــد رو 
این  جمهور.  رئیس  علیه 
مــوج در واکنــش بــه 
بر  مبنی  روحانی  سخنان 
اینکه »امام حسن )ع( به 
صلح  اکثریت  خواســت 
افتــاد.  راه  بــه  کــرد« 
اصولگرایان معتقدند که روحانی با »تحریف 
تاریخ« می خواهد به مقصود خود یعنی صلح 
و »مذاکره با آمریکا« برسد. در میانه انتقادات 
شــدید از رئیس جمهور، برخــی نمایندگان 
مجلس و فعالان سیاسی به تندی به روحانی 
تاختند و حرف هایشــان فراتر از انتقاد بود. 
علی اصغر عنابســتانی نماینده ســبزوار به 
روحانی گفــت »مردم در تامیــن مایحتاج 
خویــش درمانده اند و زیرخط فقر دســت وپا 
می زنند. رئیس جمهور در بند حفظ خط ریش 
خویش اســت! اف بــر تو باد کــه ملتی را 

شرمنده کرده ای.«
یا مجتبــی ذوالنوری نماینــده قم و رئیس 
کمیسیون امنیت ملی مجلس هم در توئیتی 
نوشــت: »امروز اکثریت قاطــع ملت ایران 
بــه کمتر از عــزل و مجازات شــما راضی 
نمی شــوند؛ با منطق شما، رهبر انقلاب باید 
دستور دهند هزار بار شما را اعدام کنند تا دل 

مردم عزیز راضی شود.«
علیرضا پناهیان نیز به گونه ای رئیس جمهور 
را »خائــن« خوانده اســت. در این راســتا 
منتقدیــن دولت با تقطیع برخی از ســخنان 
رئیس جمهور در ســال های گذشــته، آن را 
دســت مایه توهین، هتاکی و موج ســواری 
علیه ایشان قرار داده اند. این تحرکات نشان 
از آن دارد که منتقدین دولت و دلواپسان در 
چنان آماده باش سیاســی و رســانه ای قرار 
دارنــد که به محض مطرح شــدن هر گونه 
سخن و موضعی از سوی رئیس جمهور و یا 
اعضــای دولت که به مذاق آنان خوش نمی 
آید، ده ها و صدها فایل صوتی، تصویری و 
حتی کلیپِ آماده، به منظور تخریب دولت در 

فضای مجازی منتشــر می کنند و به دنبالش 
با تهیــه انبوهی از مصاحبه هــا، گزارش ها، 
یادداشت ها و مقالات بر شدت موج سواری 
سیاسی و رسانه ای علیه دولت دامن می زنند 
و از هر طرف آتشی که این دلواپسان از قبل 
تهیــه کرده اند را بر ســر رئیس جمهور می 
ریزند. آنان با اســتفاده از رسانه های متبوع و 
تریبون های خاص خود از صدا و سیما گرفته 
تا خبرگزاری های نام آشــنای وابســته به 
برخی نهادها و نیز ساماندهی هزاران کاربر، 
ضمن بیان مستمر و حتی سیاه نمایی بیشتر 
مشکلات عدیده کشــور و به دنبالش تاکید 
بر ناکارآمدی و بی کفایتــی دولت، اینگونه 
وانمود می کنند که این حضرات دغدغه ای 
به جز مشــکلات اقتصادی و معیشتی مردم 

ندارند و تمام تکاپوی سیاســی و رسانه ای 
آنها به منظور تخریــب دولت، صرفا نگرانی 
از آینده اقتصادی و معیشتی مردم به واسطه 
افزایش نرخ کالاهای اساسی، کاهش ارزش 
پول ملی و کوچک تر شدن سفره های مردم 
اســت. پیرو این نکته دلواپسان پس از اظهار 
نگرانی، انتقــاد از دولت و به خصوص حمله 
و تخریب به شــخص رئیس جمهور در یک 
تغییر موضع و رفتاری قابل تامل بر روی این 
پیام ویژه تمرکز می کنند که منشأ مشکلات 
و نابه سامانی های کشــور را به »مذاکره« 
ایران با ایالات متحده آمریکا و برجام نسبت 
دهند. از این رو است که کلید واژه دلواپسان 
طی چنــد هفته اخیر برای حمله و توهین به 
دولت، تلاش روحانی برای مذاکرات مجدد با 
ایالات متحده آمریکا و احیای برجام اســت. 

لذا این دلواپســان ســعی می کنند سکه 16 
میلیون تومانی، دلار 32 هزار تومانی، افزایش 
نجومی قیمت هــا در بازار خــودرو، قیمت 
سرســام آور مسکن، زمین، اجاره بها، نبود یا 
کمبود برخی کالاهای اساسی، سیر صعودی 
تورم، تشــدید رکود، بیکاری و بسیاری دیگر 
از مسائل را به گردن برجام و مذاکره بیندازند. 
دلواپســان بدون آسیب شناســی و بررسی 
عمیق و در عین حال دقیق عملکرد و کارنامه 
وزارتخانه ها و دولت روحانی و همچنین ارائه 
برنامه پیشنهادی درست و کاربردی به منظور 
اصلاح برخی عملکردهای غلط دولت، صرفا 
تمرکز خود را روی تخریــب رئیس جمهور 
و به خصوص رویکــرد وی پیرامون مذاکره 
بــا آمریکا قرار داده انــد؛ منتقدین دولت در 

این راســتا مســتمر بر این نکته تاکید دارند 
که »مذاکره«، یعنی »سازش« و »سازش« 
یعنی »تسلیم کشور« و بر همین مسیر ریل 
گذاری شده خود می کوشند که این گزاره را 
به مردم بقبولانند. اما به راســتی دلواپسان و 
منتقدین دولت از این مشــی و منش سیاسی 
خود به دنبال چه هستند؟ به واقع این جریان 
از چه چیزی نگران است؟ دلواپس چه چیزی 
هســتند که بعد از یک هفته تخریب، توهین 
و هتاکی به دولت و شــخص رئیس جمهور، 
برگزاری همایشی برای تکمیل این تخریب 
ها و توهین ها را تدارک می بینند؟ پاسخ این 
سوال چندان دشــوار نیست. چرا که مروری 
بر عملکــرد این جریان در اســتفاده از پاره 
ای از مقدســات مذهبی و دینی و استفاده از 
شــعار مرگ بر آمریکا و استکبار ستیزی در 

جهــت تخریب و کنار گذاشــتن رقبای خود 
در عرصه سیاســت و به خصوص در آستانه 
انتخابات ریاست جمهوری 1400، می تواند 
به روشن تر شدن ابعاد دلایل و اهداف پشت 
پرده این نگرانی ها و تکاپوهای دلواپســان و 
منتقدان دولت کمــک کند. لذا می توان این 
گونه برداشــت کرد که این دلواپسان نگران 
احیای برجــام و رونق مجدد گفتمان مذاکره 
طی هفته هــای بعد از برگــزاری انتخابات 
ایالات متحده آمریکا هســتند. دلواپسان به 
خوبی می دانند که رئیس جمهور در اســتفاده 
از فرصــت پیروزی جــو بایدن بــه منظور 
مذاکره مجدد با آمریکا و احیای برجام برای 
لغو تحریم ها، تعدیل مشــکلات کشور، به 
خصوص در حوزه معیشــتی و اقتصادی و در 

نهایت بهبود وضعیت مــردم درنگ نخواهد 
کرد. چراکــه همین منتقدین دولت به خوبی 
مــی دانند دولت حســن روحانی به شــدت 
نگران بغرنج تر شــدن وضعیت معیشــتی و 
تشــدید چالش های اقتصادی ملت اســت؛ 
رئیس جمهور به عنــوان رئیس قوه مجریه 
در جریان آمار و ارقام درآمدهای مردم است؛ 
در جریان مطالبات مردم برای بهبود وضعیت 
کشور است؛ در جریان بحران های اجتماعی 
و امنیتی ناشی از تداوم این شرایط و هزاران 
بنابراین حسن روحانی  مسئله دیگر اســت. 
علیرغم تمام انتقاداتی که بر او و عملکردش 
وارد اســت با درک این شــرایط و چالش ها 
به دنبــال یافتن راهی برای بــرون رفت از 
این مشــکلات اســت. روحانی در صورتی 
که فرصتی پیش آید از آن نهایت اســتفاده 

را بــرای بهبود وضعیت کشــور خواهد کرد. 
دلواپسان می دانند که پیروزی حسن روحانی 
در انتخابــات ریاســت جمهوری ســال 96 
مدیون بهبود وضعیت اقتصادی و معیشــتی 
ویران شده کشور توسط دولت دهم و شخص 
محمود احمدی نژاد بود که در سال های 94 
و 95 با استفاده از ابزار مذاکره و برجام ترمیم 
پیدا کرد. پس ایــن منتقدین بر این واقعیت 
غیــر قابل انکار و غیر قابــل کتمان آگاهند 
که این برجــام و توافق هســته ای بود که 
باعث اســتمرار و تداوم دولت حسن روحانی 
در دوره دوازدهم ریاســت جمهوری شد. لذا 
برای جلوگیری از پیروزی مجدد گزینه ای از 
همیــن جریان، با اســتفاده از ابزار مذاکره و 
احیای برجام دســت به کار شــدند تا بتوانند 
با به کارگیری تریبون های خود و همچنین 
بهره گیری از تــوان و ظرفیت نهاد مجلس 
که اکنون در اختیار آنان اســت، استیضاح و 
برکناری رئیس جمهور را در دستور کار قرار 
دهند. دلواپســان ســعی دارند از رسانه های 
متبوعشان استیضاح روحانی را به یک مطالبه 
و خواســت عمومی بدل کنند. از این جهت 
منتقدین حتی از موج سواری بر مسائلی مانند 
افزایش بهای ارز، بی ارزش شدن پول ملی و 
هزاران مسئله دیگر برای پیگیری استیضاح 
روحانی باکی ندارند. کما این که این جریان 
پیش از این هم حتی از به کارگیری ابزارهای 
معنوی و دینی هم بــرای حذف رقبای خود 
درنگ نکرده اســت. دلواپســان به واقع به 
دنبــال آن هســتند که ارکان قــدرت را در 
مقابل خواستی قرار دهند؛ خواستی که همین 
جریان بــا ابزارهای گوناگون خود و نیز با به 
کارگیری تریبون هایشان وانمود می کند که 
در ســطح جامعه عمومیت پیدا کرده اســت. 
این در حالی اســت که به موازات تکاپوهای 
این دلواپســان در داخل کشور برای تخریب 
دولت، ذیل احتمال احیــای گفتمان مذاکره 
در صورت پیروزی جو بایدن، شاهد تحولات 
معناداری در ســطح منطقه و جهان هستیم. 
کما این که هفته گذشته رژیم صهیونیستی و 
عربستان سعودی هم از احتمال پیروزی جو 
بایدن، بازگشت آمریکا به برجام و لغو بخشی 

از تحریم های ایران ابراز نگرانی کرده اند.

یادداشت

دلواپسان نگران احیای برجام و رونق مجدد گفتمان مذاکره طی هفته های بعد از برگزاری 
انتخابات ایالات متحده آمریکا هستند. دلواپسان به خوبی می دانند که رئیس جمهور در 
استفاده از فرصت پیروزی جو بایدن به منظور مذاکره مجدد با آمریکا و احیای برجام 

برای لغو تحریم ها، تعدیل مشکلات کشور به خصوص در حوزه معیشتی و اقتصادی 
و در نهایت بهبود وضعیت مردم درنگ نخواهد کرد

,,

علت هجمه بی سابقه به رئیس جمهور و طرح بحث استیضاح او چیست؟

 دلواپسی جدید 

دلواپسان 
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کاهش 70 درصدی ثبت نام و تعطیلی برخی 
مراکز پیش دبستانی

مدیرکل مدارس و مراکز غیردولتی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه با کاهش حدود 
70 درصدی آمار ثبت نام در این دوره نسبت به سال گذشته رو به رو شده ایم اظهار کرد: 
مراکز از این حیث دچار چالش جدی شــده اند و مشکلات موسسان پیش دبستانی بیشتر 
از مدارس غیردولتی بوده اســت تا جایی که گزارش تعطیلی برخی مراکز پیش دبستانی 

به دست ما رسید.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایســنا، ســعید صالح درباره نحوه فعالیت مراکز پیش 
دبســتانی در ســطح کشــور توضیحاتی ارائه و اظهار کرد: فعالیت مراکز پیش دبستانی 
غیردولتی به تناســب شرایط اعلامی ستاد ملی کرونا به روال گذشته است و مراکز از هر 
دو روش آموزش حضوری و غیرحضوری اســتفاده می کنند. با توجه به اینکه دوره پیش 
دبستانی یک دوره رسمی غیرالزامی اما مورد تایید و تاکید وزارت آموزش و پرورش است، 

طبیعی بود که به واسطه شیوع کرونا با کاهش ثبت نام ها مواجه شویم.
مدیرکل مدارس و مراکز غیردولتی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه با کاهش حدود 
70 درصدی آمار ثبت نام در این دوره نســبت به سال گذشــته رو به رو شده ایم اظهار 
کرد: مردم نگران ســلامتی فرزندان خود هستند. سن و سال نوآموزان کم است و رعایت 
همه نکات بهداشتی برایشان مشکل است اما وزارت آموزش و پرورش با کمک موسسان 
مدارس و مراکز و پیش دبســتانی ها تلاش کردند با رعایت دستورالعمل های بهداشتی 

بهترین شرایط را فراهم کنند.

صالح در پاســخ به اینکه چه تعداد از مراکز پیش دبســتانی دولتی و چه تعداد غیردولتی 
هســتند؟ گفت: تقریبا تمام مراکز پیش دبســتانی غیردولتی انــد؛ مگر مناطق دوزبانه و 
بســیار محروم. طبق مصوبات شــورای عالی آموزش و پرورش، دوره پیش دبستانی به 
صورت غیردولتی اداره می شــود ولی دولت از پیش دبســتانی ها در مناطق دوزبانه و با 
محرومیت بالا حمایت مالی می کند تا نرخ پوشــش در این مناطق به جهت اهمیتی که 

دارد کامل شود.
وی ادامــه داد: ماجرای مقطع پیش دبســتانی با دوره های دیگر که محتوای رســمی و 

امتحان پایانی دارند متفاوت است و چون الزام آور نیست، انعطاف بیشتری دارد.
مدیرکل مدارس و مراکز غیردولتی وزارت آموزش و پرورش با اشــاره به تعطیلی مراکز 
پیش دبستانی در هفته های اخیر در شهرهایی مانند تهران به علت وضع محدودیت های 
کرونایی؛ درباره روند دریافت شــهریه این مراکز گفت: شــهریه مراکز پیش دبستانی به 
صورت سالانه اعلام می شود، برخی خانواده ها قرارداد سالانه با مرکز منعقد می کنند و 
برخی دیگر شــهریه را طی مقاطع مختلف با هماهنگی طرفین پرداخت و به نوعی قسط 

بندی می کنند.
صالح افزود: مراکز از  این حیث دچار چالش جدی شــده اند و مشکلات موسسان پیش 
دبســتانی بیشتر از مدارس غیردولتی بوده است. تا جایی که گزارش تعطیلی برخی مراکز 

پیش دبستانی به دست ما رسید.
وی توصیه ای نیز به خانواده ها داشــت و اظهار کرد: بنده متخصص امر تعلیم و تربیت 
نیســتم، ولی توصیه ام به عنوان یک کارشــناس حوزه آموزش این است که با توجه به 
اینکه مهمترین نقش پیش دبســتانی ها برای نوآموزان، آموزش تعاملی و توســعه تعامل 
نوآموزان با محیط پیرامون اســت خانواده ها در کنار آموزش های مجازی، در منزل نیز 
منابع آموزشی این دوره که از آموزش و پرورش مجوز می گیرند و شمار آن ها کم نیست 

را تهیه و با فرزندان خود تمرین کنند.

خبر

مهریه بالای 11۰ سکه هم گرفتنی است
گفـت:  دادگسـتری  وکیـل  و  حقوقـدان 
برخـلاف تصـور عمـوم، مهریه بـالای 110 

سـکه هـم قابـل وصـول اسـت.
بـه گـزارش »صبح امـروز« به نقـل از ایرنا، 
زینـب طاهـری نداشـتن اطلاعـات حقوقـی 
قضایـی  مشـکلات  از  بسـیاری  ریشـه  را 
بـه ویـژه حجـم بـالای پرونده هـا دانسـت 
و اظهـار کـرد: امـروز دادگسـتری بـا حجـم 
اگـر  و  روبه روسـت  پرونده هـا  از  عظیمـی 
بـه طـور گسـترده بـه عمـوم مـردم آموزش 
حقوقـی داده شـود، بطـور قطـع بـا کاهـش 

پرونده هـای قضایـی همـراه خواهـد بـود.
ایـن حقوقـدان و وکیل دادگسـتری، افزایش 
اطلاعـات حقوقـی مردم در خصـوص مهریه 
و انجـام معامـلات بـا سـند عـادی را مهـم 

خوانـد و گفـت: از نـکات حقوقـی مهم راجع 
بـه مهریـه آن اسـت کـه برخـلاف تصـور 
عمـوم جامعـه، مهریـه بـالای 110 سـکه با 
معرفـی و توقیـف اموال نظیر ملـک، دارایی، 
حسـاب بانکـی، حقـوق دریافتی ماهانـه و ... 
قابـل وصـول اسـت. همچنیـن مهریـه پس 
از فـوت زن، توسـط ورثـه و پـس از فـوت 
شـوهر، توسـط زن از اموال باقیمانده شـوهر 

قابـل وصول اسـت.
طاهـری تأکیـد کـرد: بـه یاد داشـته باشـیم 
بـذل و بخشـش مهریـه بـا دسـت نوشـته 
عـادی بـه راحتـی قابـل اثبات نیسـت و این 
کار لازم اسـت در دفاتر اسـناد رسـمی انجام 
شـود.این وکیـل دادگسـتری ادامـه داد: بعـد 
از عقـد نـکاح نمی تـوان مهریـه را افزایـش 

داد و افزایـش ثانـوی مهریـه مـورد اسـتناد 
نیسـت؛ بـه ایـن معنـا که بعـد از وقـوع عقد 
و ثبـت مهریـه، طرفیـن تصمیم بـه افزایش 
مهریـه می گیرنـد و حتی اقرارنامـه ای تنظیم 
و توضیحاتـی اضافـه می شـود. ایـن شـرایط 
جدیـد نمی توانـد بـه عنـوان مهریـه اصلـی 
تلقـی شـود و در واقـع افزایـش بعـدی یک 
تعهـد اسـت که عنـوان و امتیـازات مهریه را 
نـدارد.وی بیـان کـرد: مهریـه اصلـی همان 
اسـت کـه هنـگام جاری شـدن صیغـه نکاح 
اعـلام می شـود. بنابرایـن خانواده هـا هنگام 
مراجعـه بـه محضـر گاهـی مهریـه ای مغایر 
بـا آنچـه شـفاهی توافـق کرده انـد درج مـی 
کننـد. این اظهـار در محضر، مسـتند خواهد 
بـود و دادگاه بـه توافـق قبلـی کـه رسـمی 

نبـوده، توجه نـدارد.
با قولنامه خرید و فروش نکنید

ایـن حقوقدان و وکیل دادگسـتری همچنین 
دربـاره انجـام معامـلات بـه صـورت قولنامه 
عـادی  دست نوشـته های  و  اسـناد  گفـت: 
قابل انـکار و تردیـد هسـتند بنابرایـن بـرای 
انجـام معامـلات و تنظیـم سـند، در مرحلـه 

اثبـات اصالـت، بسـیار خطـا پذیرند.
وی افـزود: بـا توجـه بـه اینکـه بسـیاری از 
ایـن گونـه نوشـته ها، جعـل می شـود، اثبات 
اصالـت نوشـته عـادی توسـط کارشناسـان 
افـراد  اسـت  لازم  اسـت.  مشـکل  بسـیار 
جایـی  و  کننـد  اجتنـاب  نوشـته  دسـت  از 
رسـمی  اسـناد  دفاتـر  بـه  دسترسـی  کـه 
نباشـد، در تنظیـم سـند عـادی حتمـا دونفر 

وقتـی  داد:  ادامـه  بگیرند.طاهـری  شـاهد 
دادگاه  بـه  عـادی  سـند  یـا  دست نوشـته 
کارشـناس  بـه  را  آن  دادگاه  شـود،  ارائـه 
ارجـاع می دهـد تا اصالت آن بررسـی شـود. 
اگـر احـراز اصالـت دسـت نوشـته صـورت 
نگیـرد، سـند جعلی محسـوب می شـود و در 
صـورت شـکایت فـرد ذینفع، پرونـده جزایی 
دیگـری بـا عنـوان »جعـل« و »اسـتفاده از 
سـند مجعـول« قابـل طـرح خواهد بـود که 
مجـازات هرکـدام از آن هـا حداقـل 6 مـاه 
حبـس اسـت.به گفتـه وی با ایـن ملاحظات 
نـه تنهـا حقـوق مالـی موجـود بـه واسـطه 
دسـت نوشـته تامیـن نمی شـود بلکـه جنبـه 
کیفـری دیگری نیـز متوجه فـرد ارائه کننده 

خواهـد بـود.

نسبت هزینه تغذیه به کل معیشت خانواده 
در شهر 24 درصد است

رئیس موسســه پژوهشــی علوم و صنایع غذایی گفت: نسبت هزینه تغذیه به کل 
معشــیت خانوار در حوزه شهری 24 درصد و روســتایی 37 درصد است، این آمار 
برای کشــورهای توسعه یافته 9 تا 14 درصد اســت.به گزارش »صبح امروز« به 
نقل از فارس، قدیر رجب زاده امروز در نشســت خبری که به مناسبت هفته جهانی 
صنعت غذا در موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی برگزار شد، نقش غذای سالم 
برای جلوگیری از بیماری ها را بسیار مهم دانست و اظهار کرد: نسبت هزینه تغذیه 
به کل معشــیت خانوار در حوزه شهری 24 درصد و روستایی 37 درصد است، این 
آمار برای کشورهای توسعه یافته 9 تا 14 درصد است.وی امنیت غذایی، دسترسی 
اقتصادی به تامین غذا و ســلامت آن را از ارکان اساسی در صنعت غذا برشمرد و 
بر توجه به دسترسی اقتصادی به منظور تامین غذا در شرایط مود تاکید کرد.رئیس 
موسسه پژوهشی علوم و صنایع غذایی توجه به ضایعات مواد غذایی، تمرکز روی 
مواد اولیه و جیره های غذایی را ســه محور اساســی در بحث امنیت غذای خواند 
و یکــی از اهداف مهم این موسســه را جلوگیری از ضایعات زیاد و طولانی مدت 
مواد غذایی دانســت.رجب زاده با بیان اینکه »در شــرایطی هستیم که بسیاری از 
مواد غذایی باید از واردات تامین شود« تصریح کرد: بنابراین همکاران  من در این 
مؤسسه تلاش کردند تا از منابع بومی بهترین استفاده را کنند تا در آینده ای نزدیک 

در کشور کمتر به واردات مواد غذایی وارداتی وابستگی داشته باشیم.

رئیس کمیسیون اقتصاد سلامت اتاق تهران:

واردات ۱.۵ برابری صحت ندارد
رئیس کمیســیون اقتصاد سلامت اتاق تهران گفت: خبر 
منتشــر شــده درباره واردات 1.5 برابر انسولین به کشور 
صحــت نــدارد و واردات این محصول در ســال جاری 

کاهش نیز یافته است.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایسنا، محمود نجفی 
عرب در رابطه با واردات انســولین به کشور اظهار کرد: 
متاســفانه در خبر اخیــری که نقل قول شــده بود یک 
اشــتباه مهم وجود داشت من اعلام کردم که با توجه به 
مشکلات مختلف در ارز 4200 تومانی و قاچاق معکوس 
دارو ما حتی اگر  یک و نیم برابر نیاز کشور انسولین وارد 
کنیم نیز باز هم احتمالا در بازار مشــکلات وجود خواهد 
داشت. این به هیچ عنوان به معنی واردات این محصول 

بیش از نیاز به کشور نبوده است.
به گفته وی آمارها نشان می دهد که در سال گذشته تعداد 
انســولین های قلمی وارد شده به کشور چیزی بین 15 تا 
17 میلیون عدد بوده اســت و براساس آخرین بررسی ها 
قطعا این آمار در سال جاری پایین تر بوده است که بخش 
عمده ای از آن به موضوع تحریم ها و دشــواری در تامین 

ارز و جابجایی آن بازمی گردد.
رئیس کمیسیون اقتصاد ســلامت اتاق تهران با انتقاد از 
تداوم تخصیص ارز 4200 تومانی بیان کرد: متاســفانه با 
وجود تمام هشدارهای که بخش خصوصی در این زمینه 
داد دولت همچنــان بر تخصیص این نوع ارز تاکید دارد. 
یکی از اصلی ترین اشکالات به وجود آمده در این مسیر 
این است که داروهای ساخت داخل تنها برای مواد اولیه 
ارز دولتی می گیرند اما برخــی داروهای وارداتی به طور 

کامل این ارز را دریافت می کنند.
نجفی عــرب ادامه داد: در چنین شــرایطی واردات دارو 
برای برخی سودجویان به صرفه می شود و آنها از طریق 
قاچاق معکوس این داروهای وارداتی را بعضا از کشــور 
خارج می کند. از این رو موضوع قاچاق دارو امری قطعی 
اســت و یکی از اصلی ترین عوامل آن ارز 4200 تومانی 

است.
به گفته وی بخش خصوصی بارها پیشنهاد داده که دولت 
به جای تخصیص این ارز حمایت های خود را از بیمه ها و 
افراد بیمار انجام دهد تا ضمن انجام یک حمایت مستقیم 

امکان قاچاق معکوس دارو نیز از بین برود.
رئیس کمیســیون اقتصاد سلامت اتاق تهران با تاکید بر 
این موضوع که چه در رابطه با انسولین و چه در رابطه با 
ســایر کالاها حتی در صورت واردات بیش از نیاز احتمال 
قاچــاق وجود دارد بیان کرد: در شــرایطی که ما با توجه 
به تحریم هــا با محدودیت های جدی مواجه هســتیم و 
واردات دارو نیز دشــواری های خاص خــود را دارد قطعا 
باید با مدیریت فضای داخلی امکان دسترسی بیماران به 

داروهای مورد نیازشان را فراهم کنیم.
نجفی عرب در پاســخ به این ســوال که آیــا در داخل 
ایران امکان ساخت انســولین قلمی وجود دارد گفت: در 
سال های گذشــته بحث های در رابطه با تولید مشارکتی 
این محصول در داخل ایران با حضور یک شرکت خارجی 
مطــرح بود  و حتــی مقدمات آن نیز طی شــد اما هنوز 

کار به نتیجه قطعی نرســیده است. اما ما در کشور توان 
ســاخت ویال انسولین را داریم و شرکت های مختلفی در 

این زمینه فعالیت می کنند.
وی ادامه داد: هر چند انسولین های قلمی برای دیابتی ها 
کار را بســیار ســاده تر کرده اما باید توجه داشت که در 
داخل کشور نیز ظرفیت تولید این دارو وجود دارد و باید از 

شرکت های فعال در این حوزه حمایت کرد.
نجفی عرب درباره زمان احتمالی بازگشــت بازار انسولین 
به شــرایط عادی نیز گفت: با توجــه به این که این دارو 
برای بیماران دیابتی اهمیت بســیار بالای دارد به محض 
آغاز کوچکترین التهاب موج شدیدی برای خرید این دارو 
و ذخیره آن به وجود می آید که البته با توجه به اهمیتش 
امری طبیعی اســت. از این رو تا زمانی که این دارو بیش 
از نیاز کشــور تامین نشــده و در تمام داروخانه ها توزیع 
نشــود تا جایی که نگرانی مردم بــه طور کامل برطرف 
شود ما شــاهد برخی التهابات خواهیم بود که امیدواریم 
با توزیع مناســب منابع این زمــان در کوتاه ترین حالت 

ممکن طی شود.
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بیســت روز قبل برای عکاسی از بازار فرش مشهد راهی 
خیابان خســروی شــدیم. بازار فرش هنوز رنگ و بوی 
گذشــته را دارد. هنوز می شــود صدای چرخ دستی ها را 
شــنید. بعد از آن فقط رنگ هســت و نقش، لنز را به هر 
ســمتی که می چرخانی در پیچ و تاب نقش های »لچک 
ترنــج« و »محرمات« و »کــوزه کنانی« مات و مبهوت 
می شــود. صدای اذان که در سر سرای بازار میپیچد سرا 
خلوت می شــود. درب حجره ها بازاست اما کسی رفت و 
آمدی ندارد. فرصتیست تا کمی فارغ از شلوغی بازار روی 

سکویی بنشینم. اطلاعیه ای توجهم را جلب می کند.
متــن اطلاعیه اتحادیــه صنف فرش دســتباف و مواد 

مصرفی مشهد به این قرار بود: 
به اطلاع کلیه اعضای محترم صنف فرش دســتباف می 
رساند با توجه به گزارشات واصله در خصوص تولید فرش 
های بی گره و گســترش آن در مراکز تولید فرش استان 
و در فرشهای اعلا بافت و با عنایت به اینکه بافت فرش 
های بی گره بر اســاس قانون مصداق تقلب محســوب 
می شــود و موجب اضرار به تولیــد ملی و لطمه به اعتبار 
جهانی فرش دســتباف می گردد لــذا از کلیه همکاران 
تقاضا می شود با بازرســین جهت نظارت و جلوگیری از 
تولید و عرضه فــرش های بی گره کمال همکاری را به 
عمل آورند لازم به ذکر اســت در صورت مشاهده فرش 

های مذکور اقدام قانونی لازم انجام خواهد پذیرفت.
»فرش بی گره « چه اصطلاح عجیبی، مگر می شود فرش 
بدون گره بافته شــود. هر وقت صحبت از فرش و نقش 
نگار اصیلش می شــود. پای گره های بافنده ها که رج به 
رج روی هم می نشــیند هم در میان است، اصلا فرش با 
صدای بافنده هایش موقع گره زدن است که جان می گیرد 
و زنده می شود؛ »تا به جا« »تا سر اول« »این یکی بجا« 

»صورتی دفتاد« ...
نمی توان این موضوع را به همه قالی بافان  تعمیم داد

اما این اطلاعیه آغاز داســتانی بــود که 20 روز به طول 
انجامیــد. بــرای اطلاع دقیق تــر از موضوع به ســراغ 

فروشنده های بازار رفتم تا چند و چون کار را جویا شوم.
نیلچی یکی از فروشــندگان بازار بود کــه دراین رابطه 
می گوید: مدتی در کرمان فرش بی گره بافته شد و اوضاع 
فرش کرمان را خراب کرد. اما در مشــهد فرش بی گره 
نداریم. در اینجا دو رقم بافت »تابافت« و »جفتی بافت« 
داریــم که هر دو گــره دارد.  در بعضی قالی ها بصورت 
اندک بافنده در آن ها دزدی می کند. قالی باف ها به جفتی 
بافــی خصوصا در کارهای 70 و 80 رج عادت کرده اند . 
به همین جهت زمانی که به زه ها میرســند و تک است، 
نمیتوانند جفتی ببافند و در اینجا بدون گره کار می کنند . 
که البته این موضوع را به همه قالی بافان نمی توان تعمیم 
داد و تنها عده ای بخاطر تنبلی این کار را انجام می دهند 

و دست ما و کارفرما نیست .
وی بیــان می کند: فرش در روســتاها و خانــه ها بافته 
می شود و حدود 65 درصد غیر کارگاهی است . لطمه ای 
که به فرش خورده فقط بی گره بافی نیست . نخ فروش 
و رنگ فروش به این زنجیره لطمه وارد کردند و کســی 

کاری به انها ندارد .
بعضی ها معتقدند زمانی قالی های کرمان هم گره 

نداشته اند
شیردلان، یکی دیگر از فروشندگان فرش میگوید: بعضی 
ها معتقد بودند زمانی قالی های کرمان هم گره نداشــته 
اســت اما من شنیدم که ریز بافت و با تعداد رج های زیاد 
80 تا 100 رج اســت که در حال حاضر دیگر وجود ندارد 
. اکنون نیز عده ای میگویند چهل رج گران شــده است 
اما در واقع اصلا تولید نمیشود . تعداد رج ها را کم کردند 
تــا قالی ارزان تولید کنند . در واقع نقشــه ظاهری تغییر 
نمیکنــد اما طریقه بافــت و رج را تغییر میدهند تا قیمت 

را کاهش دهند. 
وی تصریح میکند: در قالی بافی هر 12 هزار گره میشود 
یــک مقاد و بافنده ها نهایتا در روز یک مقاد میبافند و در 
حال حاضر که گران شــده، هر مقــاد از حدود 40 تا 55 
تومان اســت و یک کارگاه یک روز کامل باید کار کند و 
اصلا مقرون به صرفه نیســت . در واقع فالی بافی دیگر 
ســود و منفعت برای قالی بافان نــدارد و به نوعی قالی 

نسبت به دیگر اقلام مرده محسوب میشود.
کار از دست اهل آن خارج شده است 

فخلعی از دیگران افرادی که در این حوزه فعالیت میکند 
میگوید: ما اصلا قالی بی گره نداریم . تولید قالی بی گره 
در مشــهد به نظر من صحت ندارد  و تنها در مورد قالی 
ماشــینی صدق میکند. در واقع قالــی چند نوع 25 تایی 
30 تایی و 40 تایی اســت. در کل خراسان همه قالی ها 
مختص مشــهد نیست و خیلی از انها که به مشهد نسبت 
داده شــده و در روستاها بافته میشوند . در زمانی ما 800 
دستگاه قالی بافی در طرقبه حصار جاغرق عنبران شاندیز 
گلمکان و دور تا دور خراســان داشــتیم و برایمان فالی 
میبافتند. اما حالا کار از دســت اهل ان خارج شده است 
و در عین حال فرش اصــلا بازار گرمی ندارد . بنایی که 
هفاد سال گذاشته شــده است را نسل فعلی و بچه های 
ما قبول ندارند و همه کســانی که کارشان این بود تغییر 

شغل دادند . 
در کشور متولی فرش نداریم 

صرافان فروشنده فرش میگوید: بعضی قالی های کرمان 
پربافت، خیلی ظریف و بی گره است اما قالی های خراسان 
همه  گره فارســی دارند چراکه اگر نداشــته باشد خیلی 
سریع از هم باز می شود. در بافت فرش دو نوع گره ترکی 
و فارسی داریم. گره ترکی با قلاب و گره فارسی با قلاب 
و دســت بافته می شــود. بنابراین گره ترکی فشرده تر و 
پرداخت آن مشــکل تر اســت اما گره فارسی ساده تر و 

پر گره است.
وی با اشــاره به اینکه » در کشور متولی فرش نداریم و 
اگر هم داشــته باشیم یا سیاســی و یا به دنبال کارهای 
دیگرهســتند و فــرش در الویت کار آنها نیســت« بیان 
میکند: در گذشته صادرات ما بعد از نفت، ارسال فرش به 
کشور های دیگر بود و به حدی مسئله فرش حائز اهمیت 
بود که یکی از رایزن های اتاق بازرگانی در ســفارت در 
کار فرش خبره بــود. اما این موضوع برای متولیان فعلی 
اهمیتی ندارد.  متاســفانه کشــور ما بازاریابی درستی از 
فرش اصیل ایرانی در دنیا به انجام نرســانده و بازار را به 
دنیا باختیم. در حال حاضر نیز فرش ماشــینی جای فرش 

اصیل ایرانی را گرفته است
حرف های فروشــنده ها بیشــتر مرا ترغیب کــرد تا در 

مورد این موضوع تحقیق کنم. به دنبال یک کارشــناس 
می گشــتم که اشــراف کاملی در این زمینه داشته باشد. 
در نهایت تمام مســیرها به یک نام ختم می شــد استاد 
عبدالله احراری که سال هاســت در زمینه فرش دستباف 
اســتخوان ترکانــده  و حالا به دنبال توســعه این هنر و 

صنعت گران بهای ایرانی تلاش می کند.
فرش بی گره فاجعه است

این کارشــناس فرش بیان میکند: امروزه در مورد فرش 
چند چالش یا انحراف بزرگ داریم که اگر بر طرف شــود 

فرش مجدد توسعه پیدا خواهد کرد. 
احــراری ادامه میدهــد: یکی از بحثهــا قاچاق فرش از 
افغانستان و مبادی مختلفی دیگر است که به کشور وارد 
می شــود و با قیمت پائین تر بــه عنوان فرش ایرانی به 
فروش می رســد. بدون تردید با این اقــدام تولید کننده 

اصیل ضربه می خورد. 
وی با اشــاره به تکنیک بافت در فرشهای دستباف تاکید 
میکند: موضوع بعد تکنیک بافت اســت که دچار انحراف 
بزرگی شــدیم یعنی برخی فرش های نفیس در مشــهد 
عمدتا بی گره کار می شــود و هیچ کس با انحراف  بی 

گره بافی برخورد نکرده است. و بی شک در چنین زمانی 
باید تعزیرات وارد عمل شود.

این کارشــناس فرش می افزاید: در نظر داشته باشید که 
هزینه تولید فرش بی گره نصف فرش گره دار است. چرا 
که بافت آن زمان کمتری میبرد. در این نوع فرش ها به 
طــور نمونه در فرش 70 رج بــه جای اینکه هر دو نخ را 
بگیرد وگره بزند دو نخ زیرین را گرفته و تنها رد می کند 
و به صورت نعل اســبی می کوبد. بنابراین یک بافنده که 
در روز مــی تواند 12 هزار گــره را ببافد در این مدل 24 

هزار گره می بافد و بافت آن راحتتر است. 
عضو پیوسته انجمن علمی فرش ایران ادامه میدهد: نوع 
دیگری از فرشــها اســت که به جای اینکه دو نخ را در 
زمان بافــت بگیرند چهار نخ میگیرنــد و دو نخ رو و دو 
نخ دیگر را در زیر گره می زند. البته این نوع نســبت به 
قبلی بهتر اســت چراکه لااقل گره دارد. زمانی دغدغه ما 
این نوع فرش بود اما حالا باید نگران فرش دســتباف بی 

گره باشیم.
احراری با اشــاره به مبحث استفاده از الیاف مصنوعی به 
جای چله ابریشم میگوید: موضوع بعدی استفاده از الیاف 
مصنوعی اســت. این افراد باید برای بافت یک فرش 6 
متری نزدیک 3به کیلو چله ابریشم استفاده کند که قیمت 
آن حدود 7میلیون تومان میشــود امــا به جا آن از الیاف 
مصنوعی با قیمت 300 هزار تومان استفاده می کند و در 
نهایت با متریال نامرغوب به همان قیمت فرش دستباف 
اصیــل ایرانی ارائه میدهند. در این بین اگر فرش بی گره 

هم باشد دیگر فاجعه است.
وی با اشــاره به اینکــه »بدون تردید عمر این فرشــها 
کمتر اســت« بیان میکند:  مسئله تاســف بار این است 
که کســانیکه بی گــره می بافند بعضی برندها، اســاتید 
یا پیشکســوتان فرش هســتند. برندها قبــلا این کار را 
نمیکردنــد اما بعضی افراد و یا شــاگردان آنها، این برند 
را خریــده و حالا فرش دســتباف بدون گــره و با الیاف 
مصنوعــی یا رباط میبافند. برای برخورد با این قضیه باید 
به انها تفهیم شود که چرا این کار انجام میشود و چرا این 
موضوع به خریدار یا تاجر گفته نمیشود. چراکه در مشهد 
برنــد های مطرحی برای فرش داریم که فقط نقاط قوت 
فرش را مطرح میکنند وکســی را راهنمایی نمی کنند که 
این فرش بی گره است و یا در بافت آن از الیاف مصنوعی 
استفاده و با رباط بافته شده است. البته این موضوعه را به 

کل کشور میتوان تعمیم داد.
احراری تاکید میکند: بحث این اســت که هر کالایی که 
تولید می شود باید یک شناســنامه داشته باشد. بنابراین 
برای فرش نیز شناســنامه یک ضرورت کامل است که 
بیش ک این کار بایــد از طریق یک مرجع صورت گیرد 
تا حداقل مثل فرش ماشینی یک برچسب داشته تا تمام 

مشخصات در آن درج شده باشد.
این عامل توســعه شــبکه ملی دســتبافته های داری و 
دستگاهی ادامه میدهد: به عقیده من از طرف مرکز ملی 
فرش باید برای این گونه فرش ها شناسنامه تهیه شود و 
مطالبه گری این کار باعث می شود این کار زودتر انجام 
شود. این موضع از لحاظ دیگری نیز اهمیت دارد. به طور 
نمونه خیلی از نقش های ما به پاکســتان رفته است و از 
آنجایی که ما اقدامی بــرای ثبت این طرح ها  نکردیم، 
ســندی  هم نداریم که بتوانیم ثابــت کنیم که این یک 

طرح ایرانی است.
وی در پاینندی صحبتهای خود اظهار میکند: بخش دیگر 
این کار، فرهنگ ســازی است تا این افراد مطلع شوند و 
جایــگاه و ارزش فرش ایرانی را در دنیــا حفظ کنند. در 
این زمینــه میتوان به جهت تشــویق و حمایت از تولید 
کنندکانی که اصالت را رعایت می کنند تســهیلاتی داده 

شود و یا مالیاتهای انها را حذف کنند.
چالش جدی فرش دستباف

بعد از اینکه دیگر مطمعن شدم متاسفانه این اتفاق ناگوار 
واقعیت دارد و فرش دستباف که اعتبارش را وام دار گره 
بافنده هایش اســت دچار انحراف شده به سراغ مخملی، 
رئیس اتحادیه صنف فرش دست باف مشهد رفتم تا جویا 
شوم اتحادیه و نهادهای ناظر برای جلوگیری ازین اتفاق 

چه کرده اند.
رئیس اتحادیه صنف فرش دســت بافت و مواد مصرفی 
مشــهد میگوید: در شرایط فعلی چند چالش جدی متوجه 
فرش دســتباف اســت .که به کاهش و انقــراض ذخائر 
صادراتی فرش انجامیده اســت. ذخائــر صادراتی فرش 
دستباف را در دو جنبه میتوان بازگو کرد . در مبحث اول 
مشــکلاتی است که به شــکل جدی متوجه حوزه تولید 

شده اســت و دامنه گسترده ای مانند مواد اولیه و شرایط 
تولید، عدم تطبیق تولید با بازار ، نا مناســب بودن محیط 
کســب و کار  و همچنین تحریم های ظالمانه و کرونا را 
شامل میشــود و همه این موارد دست به دست هم داده 
و مشــکلات جدی را برای حوزه تولید ایجاد کرده است. 
همچنین مشکلات سیاست گذاری هایی دولت در بحث 

صادرات و بازرهای هدف نیز مطرح است 
هــادی مخملی ادامه میدهد:  موضــوع دیگر که باعث 
کاهش ذخائر صادراتی شــده و در واقــع اینده فرش را 
به خطر انداخته اســت مســائل حوزه تولید است. فرش 
دســتباف در خانه های مردم به مانند ســابق به عنوان 
کالایــی که مردم روی ان ارق داشــتند وجــود ندارد . 
چراکه فرش ماشینی و کفپوش های دیگر جایگزین ان 
شــده است . در خارج ازکشور نیز بخاطر تغییر ترجیحات 
مصرف کننده و بی مهری که به این صنعت شده ، نسل 
جدید غیر ایرانی فرش دستباف را نمیشناسد. البته بدون 
تردید بازاریابی و تبلیغات لازم نیز صورت نگرفته است . 
در ادامه صحبت ها و وقتی که مستندات جمع آوری شده 
را در اختیار آقای مخملی گذاشتیم، رئیس اتحادیه صنف 
فرش دست بافت و مواد مصرفی مشهد با اذعان به اینکه 
چند وقتی می شود اتخادیه در حال پیگیری این موضوع 
هست، قول مساعد داد تا مارا در جریان کامل پیگیری ها 
قراردهد و در جلســه ای که به همین منظور قرار اســت 

برگزار شود حضور داشته باشیم.
می بافم و اگر هنر دارید بیایید پلمپ کنید

روز موعود فرا رسید جلسه ای در ساختمان اتاق بازرگانی 
مشهد با حضور سرکار خانم دکتر رافع )رییس مرکز ملی 
فرش(، حاج رضا احدیان )پیشکسوت فرش استان(، آقای 
مهندس حنیفی )معاونــت تولید مرکز ملی فرش(، اقای 
حــاج باقر گلپرور )پیشکســوت و صادرکننده ی فرش(، 
حسن فخری )تولید کننده فرش دست باف(، حامد چمن 
رخ )عضــو هیات مدیریه ی اتحادیــه ی تولیدکنندگان 
و صادرکننــدگان فرش ایــران(، ســید مرتضی میری 
)عضو هیات مدیریــه ی اتحادیــه ی تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان فرش ایران(، آقای غفوری مقدم )معاونت 
سازمان صمت استان خراســان رضوی(، آقای مهندس 
کلالــی )رییــس اداره ی فرش اســتان(، آقای عبدالله 
احراری )عامل توســعه ی شبکه ی ملی دستبافته های 
داری و دستگاهی(، آقای حاج احمد بزمی )تولیدکننده ی 
فرش(، آقای مهندس ناصر صادقی )مدیر دفتر مسئولیت 
های اجتماعی اتاق بازرگانی(، آقای دکتر مخملی )رییس 
اتحادیــه ی صادرکننــدگان فرش خراســان رضوی(، 
آقای صمد حســینیان )تولیدکننــده و صادرکننده فرش 
اســتان(، آقای باغشــنی )رییس هیات مدیریه ی فرش 
آستان قدس رضوی(، آقای منوچهر احمدی )نماینده ی 
کمیته ی امداد امام )ره((، آقای محمدفرزین فرشــچی 
)کارشناس رســمی فرش دادگســتری(، آقای رمضان 
مردانی )تولیدکننده ی فرش(، آقای فرامرزی )نماینده ی 
گمرک(، آقای صابر الحسینی )عضو هیات مدیره اتحادیه 
فرش مشهد(، اقای راســتگو مقدم )عضو اتحادیه فرش 
مشــهد(، اقای رفیعی )مدیر مسئول روزنامه صبح امروز( 
و آقای موسوی )طراح فرش( برای رسیدگی به موضوع 

برگزار شد که در ادامه اتفاقات جلسه را روایت می کنم:
در ابتــدای ایــن جلســه 
پیوســته  عضو  احــراری، 
انجمــن علمی فرش ایران 
که اجرای این جلسه را نیز 
بر عهده داشــت گفت: سر 
نخ بی گره بافی به مشــهد 
بافنده مرد  نفر  رسید. 200 
در مشــهد کار میکنند و نزدیک به 400 نفر از مهاجرین 
مرد یا خانم افغانی هستند که یعنی در حال حاضر نیمی 
از ایرانیان و نیمی از افغانی ها در کارگاههای بیگره بافی 
مشــغول بافت هســتند. این کار را حدود 4 ماه قبل در 

گروهی که سامانه پیشه دارد مطرح کردیم و تلویحی به 
دوستان  گفتیم که نبافید و یکی از این دوستان در پاسخ 
گفت می بافــم و اگر هنر دارید بیاییــد پلمپ کنید. ما 
گفتیم شما تا به حال اشتباه کردید و دیگر نبافید و چون 
یکی از دوستان در جمع ما هستند آن را به ایشان ارجاع 
میدهیم که گفــت اگر هنر دارید اول جلوی ایشــان را 

بگیرید . 
عبدالله احراری  ادامه داد: خــدا میداند ما قصد تخریب 
هیچ کــس را در حوزه فرش اســتان نداریم. در جمعی 
خودمانی هستیم و میخواهیم دوستان دیدگاههای خود را 
مطرح کنند تا ببینیم چه باید کرد تا برخورد مثبت صورت 
گیرد و بعد ســراغ بحث ربات بافــی و الیاف مصنئعی و 
قاچاق فــرش برویم . امروز در خیابان خســروی فرش 
افغانی را بیشــتر میبینیم تا فرش ایرانی و ما باید جلوی 

این مسئله را بگیریم . 
با بافتن فرش بی گره ذخایر صادراتی را به خطر می 

اندازیم 
رئیس  جلســه  ادامــه  در 
اتحادیــه صنــف فــرش 
مصرفی  مواد  و  دست بافت 
مشهد با بیان اینکه مشکل 
مــا در داخل کشــور خود 
تحریمی است، گفت: یکی 
از مســئولیت هــای اتاق 

بازرگانی در خصوص فرش دســتباف افزایش ســرمایه 
های اجتماعی اســت. بــا بافتن فرش بی گــره ذخایر 
صادراتــی را به خطر مــی اندازیم، ما همیشــه در دنیا 
صادرکنندگان فرش دستباف خراسان رضوی و مشهد را 
با برند های قدیمی می شــناختیم و افتخارمان برندهای 

مشهد است که در دنیا شناخته شده هستند. 
هادی مخملی میگوید: همــه فعالیت های اقتصادی در 
دنیا برای به دســت آوردن سهم خوبی از بازار، به سراغ 
برند ســازی می روند و امروز همه مســئولین و متولیان 
نسبت به این موضوع مسئولیت داریم که از این سرمایه 

اجتماعی کشور دفاع کنیم. 
کسی که خیانت کرده، باید نتیجه رفتارش را دیده و 

محاکمه شود 
نیز  ایران  پیشکسوت فرش 
در ادامه در این باره گفت: با 
توجــه به تجارتــی که در 
خارج از کشــور داشــتم و 
مشتریان فراوانی که با من 
در ارتبــاط بودند، روزی از 
آمریکا با من تماس گرفتند 
و گفتند خدا نابودتان کند که حیثیت فرش عظیم ایران را 
بردید. شما ششــکلانی و صابر داشتید. شما امثال مشت 
خلیل خدیوی داشتید. شــما که تولید کننده هستید، چرا 

این موضوع را پیگیری نمی کنید؟
احدیان ادامه داد: بدون شــک این حرف ها فرش ایران را 
کــه باعث افتخار بوده، نابود می کنــد. از خانم دکتر رافع 
تقاضا دارم برخورد جدی شود. کسی که خیانت کرده، باید 
نتیجه رفتارش را دیده و محاکمه شــود تا برای دیگران 

الگو شده و دیگر چنین خلاف هایی صورت نگیرد.
چه ضمانت اجرایی قانونی برای برخورد داریم؟

رییس هیات مدیره فرش 
رضوی  قــدس  آســتان 
مدعــو بعدی بــود که با 
تاکیــد بر اینکــه ما باید 
تشویق های انگیزیشی را 
بــرای کســانی کــه به 

درســتی این هویت را حفظ میکنند داشــته باشیم، 
گفت: اقای احراری اشــاره کردند کــه ما بزرگترین 
قطب فرش در استان خراسان هستیم . این لقب را با 
استان مازندران مقایسه کنن که هیچ فرشی ندارد و 
ببینیــم مرکز ملی چقدر از منابع را در اختیار اســتان 
مازندران و چقدر را در اختیار استان خراسان گذاشته 
است و یا وقتی در اســتان خراسان میخواهد پروانه 
تولید بگیرد چه مراحلی راباید طی کند و در مازندران 
چه مراحلی باید طی شــود . در یک نمونه دیگر باید 
اشاره کنم که  بحث بیمه های قالیبافان در تمام این 
مدت انجام شده اســت؟  به نظر من برخورد باید در 
مرحله اخر باشــد و مشوق ها  را در اختیار کسانی که 
کار میکننــد قرار دهیم و اگر نتیجه نگرفتیم ســراغ 

برخورد قهری برویم .
باغشنی ادامه داد: در مورد برخورد قهری وقتی یک 
نفــر کارگاه خانگی دارد ما چطــور میتوانیم روی ان 
نظارت کنیم چه ضمانت اجرایی قانونی برای برخورد 
داریم؟ ما فقط میتوانیــم با تولید کننده ای که با ان 
شــخص قرار داد دارد برخورد کنیم که او هم میتواند 

انکار کند. 
وی با اشاره به قیمت تمام شده فرش ایرانی بیان کرد: 
قیمت تمام شــده ما نسبت به سایر  رقبا مثل چین و 
پاکستان و نپال، خیلی بلاتر است و برای تولیدکننده 
مقرون به صرفه نیســت و ناگزیــر تولیدکننده تقلب 
می کند . قانون در ارتباط با مالیات میگوید هیچگونه 
مالیاتی به فرش دســتباف تعلــق نمی گیرد پس چرا 
دارایی ارزش افزوده از تولیــد کننده مطالبه میکند؟ 
بنابرایــن بی گــره بافی برای کاهــش قیمت تولید 
صورت گرفته است. اتحادیه تولیدکنندگان و اتحادیه 
فروشــندگان اماری از کارها و خدماتی که در استان 
انجــام داده ارائه دهند. من معتقــدم تولید کننده ها 
کار خــود را کرده اند و مشــکلی اگر وجــود دارد از 
سمت متولیان است. ما میراث داران خوبی نبودیم و 
نتوانســتیم از فرش دستباف محافظت کنیم و فاجعه 
اســت که با انواع برندها، امروز شــاهد بی گره بافی 

باشیم .

رمز گشایی از وقوع یک فاجعه برای میراث ملی 

سرنخ »بی گره بافی« به مشهد رسید
احراری: این کار را حدود 

4 ماه قبل در گروه سامانه پیشه 

مطرح کردیم و تلویحی به دوستان  

گفتیم که نبافید و یکی از این دوستان 

در پاسخ گفت می بافم و اگر هنر 

دارید بیایید پلمپ کنید

احدیان: بدون شک این 
حرف ها فرش ایران را که باعث 
افتخار بوده، نابود می کند. از خانم 
دکتر رافع تقاضا دارم برخورد جدی 
شود. کسی که خیانت کرده، باید 
نتیجه رفتارش را دیده و محاکمه 
شود تا برای دیگران الگو شده و دیگر 

چنین خلاف هایی صورت نگیرد
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تکرار فاجعه فرش کرمان
کارشــناس رســمی فرش 
دادگستری نیز که این جلسه 
حضور داشــن در خصوص 
بی گره بافی گفت: انچه که 
موضوع بحث ما اســت در 
واقع یک فاجعه است و بدتر 
از ان این است که در تاریخ 
فرش ایران بار دیگر هم تکرار شــده است و از این جهت 
باید بیشــتر تاســف بخوریم چراکه ازمــوده را دوباره می 
ازماییم . کرمان در حدود 70 ســال پبش صدمه بزرگی از 
این فاجعه خورد انهم کرمانی که بزرگان فراوانی داشت و 
با این فاجعه، تاریخ فرش کرمان را به زمین زدند کما اینکه 
هنوز تا اســم کرمان به میان می اید لفظ بی گره بافی به 
میان می اید.محمد فرزین فرشــچی ادامــه میدهد:  این 
فاجعه در حال باب شــدن در مشهد و خراسان است تا 50 
سال دیگر همه برندها فراموش میشوند و بی گره بافی می 
ماند. نگاه ما باید به 50 ســال دیگر باشد که این فرش ها 
وقتی به اروپا رفت چه میشــود . ما به واســطه 8 پارامتر، 
فرش دستباف را داشــتیم اما از ان هشت پارامتر در حال 
حاضــر 3 پارامتر طرح رنگ و بافت باقی مانده اســت. ما 
ســردمدار بهترین طرح های دســتباف ایــران بوده ایم 
کمااینکه در حال حاضر این افتخار تقریبا نابود شده است 
. رنگ های گیاهی و اصیلی که هر چه میگذشــت زیباتر 
میشد جای خود را به رنگهای کرونی بی کیفیت داده و از 
این ســه پارامتر  فقــط بافت برای ما مانده اســت . اگر 
بخواهیم با بی گــره بافی همین یک پارامتر را هم از بین 

ببریم فاتحه فرش را خوانده ایم . 
گره زدن یکی از خصوصیات بارز در استاندارد 

فرش دستباف است 
و  انجمن طراحان  نماینده 
نقاشان فرش استان نیز با 
بیان اینکه موضوع مطرح 
شده شفاف و روشن است، 
گفــت: قطعا صدمه جدی 
به فرش ایران میزند . اما 

نکتــه دیگر اینکه گره زدن یکی از خصوصیات بارز در 
استاندارد فرش دستباف اســت. مشتری و خریدار در 
نگاه اول به نوع گره و ساختار فرش نگاه میکند و شاید 
در استاندارد به اندازه کافی شفاف سازی نشده است و 
باید این شــفاف سازی صورت گیرد و حتی جزئیات و 
نام گــره و منطقه مورد بافت مشــخص باشــد جابر 
موســوی مطرح میکند: اگر شفاف سازی در قالب یک 
قانون باشد میتوان موضوع را کنترل کرد که چه کسی، 
چــه گرهی میزند و این اختیار را بــرای خریدار ایجاد 
میکند کــه بتواند پیگیری کند و حق خود را بگیرد. به 
نظر من ریشــه مشکل در اســتاندارد و قوانین فروش 

فرش دستباف است .
فرش بدون گره صادر نشود 

ادامــه جلســه کلالی،  در 
با  اداره فرش استان  رییس 
پبشــنهاد  چند  اینکه  بیان 
بــرای رفع مشــکل دارم، 
گفــت: در قــدم اول پیش 
بیتــی ضمانــت اجرایــی 
برخورد با متخلفین از طرف 
دولت و مرکز ملی فرش ایــران باید صورت گیرد. یعنی 
مادامی که ما قانونی برای کســی کــه بدون گره میبافد 
نداشــته باشیم در واقع طرف خلافی مرتکب نشده است. 
دوم اینکه بعد از پیش بینی ضمانت اجرایی توســط مرکز 
ملی فرش، اتحادیه ها ورود پیدا کنند و در سطح استانها 
و شهرســتانها از ارائه محصولات فاقد گره در سطح بازار 
جلوگیــری و حتی چنین محصولاتی را جمع اوری کنند. 
در صــادرات نیز فرش بدون گره صادر نشــود و ضابطه 
هایی تعریف شود .تا امکان صادرات وجود نداشته باشند  

تقویت فرش گره بافی شده می تواند به صورت 
اتومات، فرش تقلبی را مشخص کند 

یک عضو هیات مدیره اتحادیه فرش مشــهد با بیان 
اینکه ما نمی توانیم از تحولات روز کشــور و دنیا فارغ 
باشیم، گفت: اینکه کرونا ما را مجبور کرده است که با 
فاصله بنشــینیم و بالاجبار به آن تن داده ایم، واقعیتی 
است که نمی توانیم نسبت به آن بی توجه باشیم. سال 

گذشــته تقریبا در همین ایام، جلسه ای برگزار کردیم 
که هدف اصلی آن به چالش کشیدن صنعت فرش در 
ارتباط با اقتصاد دیجیتال و اینکه تمام دنیا به بازرگانی 

و تجارت دیجیتال روی آوردند، بود.
صابر الحســنی افزود: درست اســت که فرش ما یک 
ســابقه تاریخی دارد، ولی در تولید و مدیریت امروز آن 
نمی توانیم نســبت به تحولاتی که در دنیا اتفاق افتاده 
است، بی توجه باشیم. در آن جلسه، مبحث شناسنامه دار 
کردن فرش تولید ایرانی مطرح شــد و ســازمان نظام 
صنفی الکترونیک و کامپیوتر اعلام کردند که آمادگی 
دارند که طرحی با کمک دســت اندرکاران فرش برای 
نصب شناسنامه الکترونیک و دیجیتال روی هر فرش 
که قابل ردیابی و غیرقابل تقلب باشند، ارائه دهند که 
هم اســتانداردهای دانش بنیانی روی آن درج شــود و 
هم هر جایی که فرش می رود، به وسیله اسکن تراشه 
کوچکی که روی آن نصب می شــود، فرش شناسایی 

شود. 
وی ادامه داد: تقویت فرش گره بافی شــده می تواند به 
صورت اتومات، فرش تقلبی را مشــخص کند و فرش 
اصیل جایگاه خود را پیدا کند و توجه به وضعیت نوین 
تجارت بین المللــی مثل اقتصاد دیجیتال و ربط آن به 

فرش، شاید یکی از راه های کمک کننده باشد. 
در استان خراسان اگر 10 هزار دستگاه داریم 

9500 تای آن همین است
در ادامــه رونــد جلســه 
تولید  یــک  بــه  فرصت 
کننده فرش رســید تا در 
رابطه بــا موضوع بی گره 
بافی صحبت کند. بزمی با 
اشــاره به اینکه در مشهد 
را  فــرش  کــه  کســی 
مرغوب تر از من ببافد، نداریم، گفت: بهترین نوع بافت 
و بهترین نوع پشــم را دارم. 97 درصد از بافت استان 
خراسان همین است. من تنها 3 دستگاه دار قالی دارم 

که آنها را هم دیگر دار نخواهم کشید.
احمد بزمی افزود: بخاطر دارم از زمانی که 6 سالم بوده 
است و نزد آقای صابر قالیبافی کرده ام، همین نوع بود 
که حالت حصیری داشت. بعد کم کم آن را در کارهای 
40 تایی و 30 تایی آوردند. در حال حاضر در کاشــمر 
قالی های بدون گــره روی زمین نمی ماند و قالی های 

گره دار را کسی نمی خرد.
وی با بیــان اینکه از بین 150 قالــی در بازار 5 تا را 
بجــز این بافت بــه من نشــان دهید، افــزود: تمام 
نیشــابور و ســبزوار و آنهایی که تک بافــی می کنند، 
هم همین بافت اســت. خیلــی از بافندگانی که اینجا 
از آنهــا تقدیر کردید و آنها را به عنوان ســتون فرش 
خراســان شــناختید، همین کار را می کنند. من سال 
دیگر دســتگاه نخواهم داشــت و اگــر بتوانم قیچی 
هم می کنم. در استان خراســان اگر 10 هزار دستگاه 
داریــم 9500 تای آن همین اســت و در نهایت اینکه 
 اگر مســئله من هســتم من دیگر دســتگاهی را دار

 نمی کشم. 

»یو بافی« عین تخلف است 
عضو هیــات مدیره اتحادیه 
صــادر  و  تولیدکننــدگان 
ایران گفت:  کنندگان فرش 
در تاریخ 19 مهرماه نامه ای 
دستبافته های  شبکه های  از 
مبنی  کردیم  دریافت  داری 
بسیار  بافی  بی گره  اینکه  بر 
گســترده و تبدیل به فاجعه شده است. با نامه نگاری هایی 
که بلافاصله با اتحادیه داشتیم، در مدت یک هفته جلسه 
تشکیل شــد که نشان دهنده عزم راســخ برای رسیدگی 
جدی به موارد اینچنینی بــود. همانطور که میدانیم فرش 
دستباف، دستبافته ای است که پرز دارد و پرز آن با دو نوع 
گره متقارن و نامقارن که انواع مختلف دارند، بافته می شود 
و دارای تار و پود است و از متریال کاملا طبیعی مثل پشم، 
پنبه و ابریشــم و توسط دست انســان و با ابزار ساده مثل 
قلاب یا چاقو بافته می شــود. از نظر ما فرشی ها هر بافتی 
که با این تعریف، تناقض داشته باشد مصداق تقلب دارد و 

آن دستبافته را فرش نمی دانیم.
چمن رخ با بیان اینکه مــوارد مطروحه برایم جای تعجب 
داشت و توقع نداشتم دوستان در این جلسه این صحبت ها 
را بکننــد، ادامه داد: چرا دولت باید بــرای اینکه یک نفر 
خلاف نکند به او جایــزه دهد؟ دولت فقط باید متخلف را 
تنبیه کند. ســوال دیگر این است که چه کسی گفته »یو 
بافی« خلاف نیســت؟ عین تخلف است. چراکه اگر فرش 
دستباف را با تعاریف مشخص ارائه نکنیم، خلاف کرده ایم. 
جمع بندی ما در اتحادیه این بود که باید تنبیهاتی از جمله 
ابطال مجــوز یا کارت قالی بافی بافنده یــا تولیدکننده در 

نظر گرفته شود.
وی ادامه داد: بیمه قالیباف ها یکی دیگر از ابزارها اســت. 
دولت روی بیمه قالیباف ها سوبســیت زیادی می دهد و از 
آنجایی که توان پرداخت همه سوبســیت را بصورت یکجا 
ندارد، غالبا قالیباف های مستحقی را می بینیم که باید بیمه 
باشــند، اما نیســتند و به جای آنها کســی را داریم که به 
اســم قالیباف بی گره می بافد. کار دیگری که از دســت ما 
بــر می آید، عدم معرفی این افراد بــرای دریافت هر گونه 

تسهیلات مرتبط با فرش دستباف است. 
عضــو هیات مدیره اتحادیه تولیدکننــدگان و صادر کنندگان 
فرش ایران بیان کرد: تکلیف قالی هایی که تا به حال بافته و 
به عنوان قالی های نفیس فروخته شده است، چیست؟ صحبت 
این شد که در مبحث رقابتی قیمت هستیم. امروز با دلار 32 
هــزار تومانی اصلا بحث رقابت نداریــم در حالیکه با دلار 4 
هزار تومانی مشــکل رقابت داشتیم. در حال حاضر هر چه در 
بازار بوده اســت فروخته شده، چراکه با دلار 32 هزار تومانی، 
با این متریال و بافت و کیفیت ارزانتر از هندی ها می فروشیم 
و بهانــه رقابــت با هندی هــا و کم کــردن از کیفیت بهانه 
اســت. ضمن اینکه خیلی از قالی هــای بی گره با قیمت های 
باور نکردنی فروخته شــده اند. آنهــم در حالیکه دیگر ارزش 
معنوی ندارد. چراکه معیارهــای کیفیت را ندارد و بدون آنها 
یک دســتبافته معمولی است. وی در جمع بندی صحبت های 
خود گفت: در آخر هم پبشــنهاد من این است که یک کمیته 
کارشناسی متشکل از 5 عضو در تمام استان ها تشکیل شود. 
کــه این اعضا، یک عضو نماینده دادســتان، عضو دوم مرکز 
ملی فرش ایران، عضو سوم نماینده اتحادیه تولید کنندگان و 
صادر کنندگان و دو نماینده هم از اتحادیه استان در آن حضور 

داشته باشند و پیگیری ها بهتر صورت گیرد.
بارها گفته ام این روح سلامت بافنده است که برای 

من کار کرده است
در ادامه جلسه یکی از صادر 
کننــدگان نمونــه فــرش 
خراسان با تاکید بر اینکه در 
واقع جامعه است که کسی 
را بــزرگ می کنــد، گفت: 
قالی  نگفتــم  وقــت  هیچ 

بافته ام که در دنیا نمونه است و ادعایی نکرده ام و بارها 
گفته ام این روح ســلامت بافنده است که برای من کار 
کرده است. در رابطه با موضوع دیگر خدا مرحوم صابر را 
رحمت کند. وقتی ایشــان فوت شد دوست و همکار ما، 
برند صابر را ادامه داد و ســوال این است که اگر خود او 

قالی خوب داشت، چرا برند خود را افتتاح نکرد؟ 
باقر گلپرور ادامه داد: مورد دیگر این است که تک بافی 
هیچ کس برای خودش نیســت. یک فرش فروش 50 
تک باف را به کار میگیرد و فرش های بافته شــده را در 
بازار می فروشــد. کسی نمی تواند بگوید 3 دستگاه دارد 

چراکه مثلا 50 دستگاه زیرپرده دارد . 
وی با اشــاره به مشــکلی که برای خــود او در عرصه 
صادرات اتفاق افتاده بود بیان کرد: یک سال پیش 795 
هزار دلار از فرش های خود را به یک شــرکت بزرگ 
آمریکایی_آلمانــی فروختم. بعد از مدتی آن شــرکت 
گفت فرش های شما بی گره است و برای این موضوع 
ســه کارشــناس از آلمان، کانادا و امریکا اورد. 15 روز 
نگران این موضوع بودم که چه اتفاقی افتاده اســت تا 

بلاخره مشــکل حل و فرشها کارشناسی شد و هزینه را 
پرداخت کردند.

این پیشکســوت حوزه صادرات فرش دســتباف اصیل 
ایرانی ادامه میدهد:  وقتی علت این اتفاق را جویا شدم، 
اذعان داشتند که شایعه شده که در مشهد فرش بی گره 
بافته میشــود. به سراغ یکی از تجار فرش رفتم و گفتم 
به ایــن تولید کننده محترم که فــرش بی گره می بافد 

بگویید این کار را نکند. 
برای سازندگی باید ساختارهای غلط را تخریب کرد

در ادامــه یک عضو هیات 
مدیــره اتحادیــه تولیــد 
کنندگان و صادر کنندگان 
فــرش ایران بــا تاکید بر 
اینکه خراســان خواستگاه 
بخــش مهمــی از تاریخ، 
ایران  اندیشــه  و  فرهنگ 
اســت و نقش بی بدیلی داشــته و دارد، گفت:  باید به 
اهالی حوزه فرش خراسان تبریک گفت که در تخریب 
ساختارهای غلطی که سالیان سال تداوم داشته پیشگام 
شــده اند. بدون تردید برای سازندگی باید ساختارهای 
غلط را تخریــب کرد. هر چیزی که به اصالت و هویت 
فرش ایران صدمه بزند خلاف اخلاق و شرع و قانون و 
مصالح و منافع کشــور است و چنین امری جرم است و 
باید با آن برخورد و سیاســت هــای بازدارنده و تنبیهی 

برای ان در نظر گرفته شود .  
سید مرتضی میری ادامه میدهد: مسائلی مانند بی گره 
بافــی هم امروز فرش ایــران را در خطر داده و هم به 
اینده فــرش را لطمه خواهد زد و جبران این صدمه  به 
ســادگی نخواهد بود. باید جلوی تخریب هویت فرش 
اصیل ایرانی را گرفت و خراســان اســتان خوبی برای 
شــروع این موضوع است چراکه متنفس ترین استان در 
ســطوح کشور اســت. برای برخورد با چنین پدیده ای 
نیاز اریم که در حــوزه های قانونی  نمایندگان مجلس 
و همچنین قوهقضاییه  ورود پیدا کرده و برخورد کنند. 
وی تصریح میکند: همــه با هم باید با همگرایی و هم 
افزایی در بخش خصوصی و حاکمیت موضوع بتوانیم از 
این گذرگاه آســیب به هویت فرش دستباف عبور کنیم 
. فرش دســتباف ایران قرنها زنده مانده اســت و زنده 
هــم خواهد ماند اما اینکه ایندگان چه قضاوتی در مورد 
برخورد ما با فرش دستباف کنند برای تک تک ما بسیار 

حائز اهمیت است . 
نگرانی در مورد ضمانت برخورد با متخلفین را داریم 
معــاون تولیــد مرکز ملی 
فرش که از دیگر مهمانان 
این جلســه بود با اشاره به 
اینکــه در بحــث تعریف 
فرش دستباف نوع گره هم 
اطلاق میشود، گفت: قبلا 
و  ها  العمــل  دســتور  در 
قوانین عنوان تقلب به بافت بی گره داده شده است . ما 
چند مبنای قانون داریم و با توجه به اینکه برای برخورد 
با این نوع خلاف ها در فرش دستباف خلاهای قانونی 
وجــود دارد، اگر امروز حتی به این فکر کنیم که چطور 
باید با مواردی مثل تقلب و تخلف و آسیب زدن به یک 
برنــد باید مقابه کنیم باز هــم نگرانی در مورد ضمانت 

برخورد با متخلفین را داریم.
حنیفی ادامه داد: نوع استاندارها، نوع تعاریف و چگونگی 
تشــخیص ایمپن مصادیق و تقلب ها تقریبا مشخص 
اســت . دستور العملی از ســوی مرکز ملی فرش برای 
صدور جواز تاســیس و پروانه بهــره برذاری واحدهای 
تولیدی به  ســازمانها ابلاغ شــده اســت کــه تمامی 
مجوزهای واحدهای تولیدی فرش دســتباف بر اساس 
این دستور العمل صادر خواهد شد . در این دستورالعمل 
تعریف فرش دستباف امده است .  فرش دستباف بافته 
ای گره دار و پرز دار اســت که کلیه مراحل بافت شامل 
گره زدن و پودگذاری توســط فرد بافنده با دســت یا با 
کمک ابزار ابتدایی مانند قلاب و ســیخ پودکشی تولید 

میشود. 
حنیفــی در پایان صحبتهای خود تاکیــد میکند: وقتی 
قانون اجازه میدهد، ابطال مجــوز پلمپ واحد تولیدی 
و جرایــم مندرج در قانون صنفی، ضمانت های اجرایی 
اســت.  پس موضوع بی گره بافی یک تخلف اســت و 
باید با ان مقابله شــود . بازوی اجرایی بســیاری از این 
برخوردهــا اتحادیه ها هســتند و اتحادیه های صنفی 
قانونا مجاز بــه مداخله در واحدهــای صنفی مرتکب 

تخلف هستند . 
فرش های بی گره باید جمع شود 

در انتهای این جلسه رئیس 
مرکز ملی فــرش ایران با 
حاضر  حال  در  اینکه  بیان 
اولویــت اول دولت بحث 
ما  صادرات اســت، گفت: 
دربحث استراتژی صادرات 
چند محور داریم که شامل 
حفظ بازار، توسعه در بازارهای موجود، نفوذ به بازارهای 
جدیــد و بالابردن تنوع ســبد صادراتمان میشــود، به 
مجموع این شــرایط که نگاه می کنیم یکی از سرمایه 
هــای ما در بحث صادرات فرش این اســت که، ایران 
همیشه جایگاه اول را داشته است، بنابراین اهمیت این 
جایــگاه اقتضا می کند از هر کاری را که لازم اســت 
درحوزه ســلبی و ایجابی دریغ نکنیــم وبه مطالبی که 
ازپیشکســوتان و متخصصان این حوزه به درستی و با 

دلسوزی مطرح می شود اهمیت بدهیم. 
فرحناز رافــع ادامه داد: به نظرمن ســرمایه ما درحوزه 
صادرات فرش مثل ذخیره های ژنتیکی است که ما در 
حوزه کالاهای مختلف داریم چطور می گوئیم در حوزه 
زعفران، داروهای گیاهی، محصولات دامی و پروتئینی 
یا هر حوزه دیگــری که ذخیره های ژنتیکی خودمان را 
باید حفظ کنیم؟ سرمایه فرش هم چیزی با ارزش تراز 
ذخیره ژنتیکی اســت که ما به دنبال حفظ آن هستیم. 
همه این  موارد اقتضا می کند نهایت تلاش مان را برای 
حفظ این میراث گرانقدر بزرگان و اســلاف مان انجام 
دهیم طبیعتا ما هم در اســتان تابع محض سیاست های 
مرکز ملی فرش هستیم و بضاعت مان هرچند اندک اما 
درخدمت اجرای سیاســت های مرکزخواهد بود و بخش 
خصوصی ما که مایع افتخاراســتان و کشــور هســتند 

پشتوانه اجرای ائین نامه خواهند بود.
وی تصریح کــرد: این را با یقین عــرض میکنم و ما 
برحسب وظیفه ســازمانی و بضاعت اندک خود از این 

میراث گران مایه دفاع و حمایت کنیم. 
رئیــس مرکز ملی فــرش ایران در ارتبــاط با وضعیت 
صادرات فرش در کشــور ابراز میکنــد: در حال حاضر 
بیماری کرونا آنقدر شرایط را سخت کرده که پیوسته به 
دنبال مسائل ایجابی در حوزه فرش هستیم. یعنی آنقدر 
بذر ناامیدی در مملکت باشیده شده که دنبال کارهایی 

هستیم که امید در حوزه فرش افزایش یابد. 
وی در خصــوص وضعیت بی گره بافی اظهار کرد: من 
از فعالین این حوزه در اســتان خراسان رضوی که این 
مســئله را خیلی راحت و شفاف پوشــش دادند، تشکر 
میکنم. چراکه کســی تا به حال در اســتان های دیگر 
به این شــکل این اتفاق را پوشش نداده است.  استان 
خراسان پیشــرو و پیشتاز در بســیاری از حرکت های 
صنعتی و در حوزه هنرهای ســنتی و فرش است و این 
موضوع قدمت دیربازی در این استان دارد. کیفیت های 
بالا و طرح های بسیار نفیس با نخ های بسیار باکیفیت  
از مشــخصات فرش های خراسان رضوی است چون 
پشم این منطقه از مرغوب ترین الیاف هایی است که در 

حوزه فرش استفاده می شود. 
رافع افزود: در خراسان رضوی متوجه شدیم که بی گره 
بافی اتفاق می افتد که باعث افت کیفیت فرش شده و  
بازارهای جهانی را از دســت داده است. اگر جلوی این 
اتفاق گرفته نشــود احتمال دارد اعتماد از دست برود و 

خراسان جایگاه گذشته را نتواند به دست بیاورد.
وی تاکید میکند: مطمئناً مســئولین سازمان صمت در 
اســتان، اتحادیه تولید و صادرکنندگان و  فعالین حوزه 
فرش اجازه نمی دهند این مشــکل بیشتر از این ادامه 
یابد. البته ما قوانین صنفی داریم که قرار اســت کمیته 
ای متشــکل از نمایندگان صنف اتحادیه و تشکل های 
ذی نفع تشــکیل و فرشــهای بدون گره در بازار جمع 
آوری شــود. رئیس مرکز ملی فرش ایران با اشــاره به 
اهمیت شناســنامه دار کردن فرش دستباف بیان کرد:  
متاسفانه در حوزه برندسازی و شناسنامه دار کردن فرش 
دستباف کار اساسی انجام نگرفته است. فرش دستباف 
به عنــوان یک برند و هویت ما ایرانی ها اســت، خبر 
خوب این است که به زودی علامت تجاری، شناسنامه 
دار کردن فرش و دادن گواهی اصالت را در دستور کار 
داریم. مســئله در کمیسیون مسئولیت پذیری اجتماعی 
مطرح شده است درحقیقت مسئولیت پذیری اجتماعی و 
حاکمیت شرکتی یک پارادایم قالب برای کسب و کارها 
است که در عرصه مدیریت بنگاهای اقتصادی می تواند 
حــرف اول و آخر را بزند به این دلیل که کســب و کار 
مســئولانه در سطح جهان یک مقوله جدید است اما در 
ایران از دیرباز می بینیم که نقش مهمی را ایفاکرده است 
و در حوزه قالی اگر بخواهم اشاره ای بکنم می بینیم که 
هنوز تا به امروز قالی ایران با کیفیتی که دارد حرف اول 

را درجهان می زند.
رافع ادامــه داد: ما نباید فرش هایی کــه نه تنها بدون 
گــره بلکه از لحاظ رنگرزی و نخ کرک و نخ ابریشــم 
کیفیت پایین دارند ارائــه دهیم. درواقع نباید کیفیت را 
فدای یکسری مسائل بکنیم چراکه خیانت است. کسب 
و کار مسئولانه درجهان تدریس می شود. درحوزه قالی 
خواهشــمندم مقداری مسئولانه نگاه کنید ما نباید فکر 
امروز باشــیم ما باید به فکر آیندگان نیز باشــیم و این 

میراث کهن را برای ایندگان هم حفظ کنیم.
وی با اشــاره به اینکه خراسان پیشــینه بسیار قوی در 
حوزه طراحی فــرش دارد مطرح کرد: برای طراحی ها 
هم باید به دنبال نشــان تجاری باشید و مالکیت های 
معنوی را حفظ کنید. در کمیســیون مسئولیت پذیری 
اجتماعــی چند هدف ارتبــاط ســازنده، رفتارهای یاد 
گیرنده، اشتراک گذاری تجربه ها و رویکردهای درست 

دنبال می شود. 
رئیس مرکز ملی فرش ایران تاکید کرد: خواهشــمندم 
اگر قرار اســت فرش ما یکه تاز جهان باشد و از لحاظ 
کیفیت باز هم حرف اول را بزند مســائلی را فدا نکنیم. 
دانش بنیان و دیجیتال بودن اصلا چیزی نیست که ما 
بخواهیم فرش دستی هنر دست خودمان را فدا کنیم تا 
آن را دیجیتال کنیم. موضع مرکز ملی فرش رسما این 
است که فرش های بی گره باید جمع شود آن هایی که 
فروخته شده، آن های که بافتند و فروختند باید جوابگو 

باشند و این برخورد ها کیفری است.

رمز گشایی از وقوع یک فاجعه برای میراث ملی 

سرنخ »بی گره بافی« به مشهد رسید

 چمن رخ: چه کسی گفته 
»یو بافی« خلاف نیست؟ عین تخلف 
است. چراکه اگر فرش دستباف را با 
تعاریف مشخص ارائه نکنیم، خلاف 
کرده ایم. جمع بندی ما در اتحادیه 
این بود که باید تنبیهاتی از جمله 
ابطال مجوز یا کارت قالی بافی بافنده 

یا تولیدکننده در نظر گرفته شود

رافع: موضع مرکز ملی 
فرش رسما این است که فرش 
های بی گره باید جمع شود 
آن هایی که فروخته شده، آن 
های که بافتند و فروختند باید 
جوابگو باشند و این برخورد ها 
کیفری است
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پلیس راهور ایمنی مسیرهای دوچرخه را تامین کند
عضو شورای شهر مشهد گفت: براساس تفاهمنامه 
منعقد شده بین شهرداری مشهد و پلیس راهنمایی 
و رانندگــی، 27 میلیاردتومان اعتبار در اختیار پلیس 
قرار گرفت؛ امیدواریم راهنمایی و رانندگی در مقابل، 
تعهدات خود از جمله تامین ایمنی مسیرهای دوچرخه 
برای دوچرخه ســواران را تامین کند. مجتبی بهاروند 
در همایش آموزشــی مقررات راهنمایی و رانندگی 
برای دوچرخه ســواران ضمن تبریک و گرامیداشت 

هفته نیروی انتظامی، اظهارکرد: امنیت و آســایش از جمله ضروریات زندگی بوده و بخش عظیمی 
از امنیت ما در بخش های مختلف و همچنین نظم و انضباط ترافیکی شــهرها و کشــورمان مرهون 
جانفشانی و تلاش های عوامل خدوم نیروی انتظامی است.وی در ادامه از نقش بسزای ترویج فرهنگ 
دوچرخه ســواری در تحقق شهر سبز و کاهش آلودگی هوا سخن گفت و افزود: خوشبختانه از ابتدای 
فعالیت شورای پنجم تاکنون تعاملات بسیار خوبی بین مدیریت شهری مشهد، هیات دوچرخه سواری 
اســتان و پلیس راهنمایی و رانندگی شــکل گرفته و ثمره این تعامل، جــان گرفتن خطوط بی روح 
دوچرخه ســواری سطح شهر است.بهاروند با بیان اینکه تا پایان سال 2هزار دستگاه دوچرخه اشتراکی 
وارد شــهر مشهد می شوند و در اختیار عموم شــهروندان قرار می گیرد، گفت: مشهد از حیث میزان 
خطوط احداثی دوچرخه ســواری، رتبه نخست کشــور را دارد؛ مصوب شده که 250 کیلومتر خطوط 
دوچرخه سواری در مشهد احداث شود که طی مرحله ای 120 کیلومتر و در مرحله  ای دیگر 60 کیلومتر 
ساخته شــده و امید است که مابقی خطوط نیز تا انتهای شورای پنجم به مرحله بهره برداری برسند.
عضو شورای شهر مشهد خاطرنشــان کرد: در توسعه خطوط دوچرخه سواری به نیازهای همه اقشار 
توجه کرده ایم؛ احداث خطوط دوچرخه سواری در دانشگاه فردوسی برای رفت وآمد آسان تر دانشجویان 
و عبور خطوط از مسیر بسیاری از مراکز آموزشی، تجاری و مناطق پرتردد، گواه این ادعاست.بهاروند 
اظهار امیدواری کرد که توســعه خطوط دوچرخه ســواری در مشهد به مرحله ای برسد که شهروندان 
دوچرخه شان را در نزدیکی ایستگاه مترو، اتوبوس یا تاکسی پارک کنند و بدین صورت از حمل و نقل 
عمومی و ترکیبی اســتفاده کنند.وی با بیان اینکه همه این خودروهای تک سرنشین، مجال تنفس را 
از آســمان شهرمان گرفته و چه کســی است که دلش آسمان آبی نخواهد؟، گفت: من به عزم راسخ 
دوچرخه سواران برای ساختن شهری بهتر ایمان دارم و بهترین ها را برای شما آرزو می کنم.بهاروند در 
پایان با اشاره به تفاهمنامه ای که بین شهرداری مشهد و پلیس راهنمایی و رانندگی استان و به منظور 
ترویج و اشاعه فرهنگ نظم و انضباط ترافیکی در بین شهروندان، مدیریت و راهبری بهینه ترافیک 
معابر سطح شــهر و نظارت بر مسیرهای دوچرخه منعقد شد، اظهارکرد: براساس این تفاهمنامه، 27 
میلیاردتومان اعتبار در اختیار پلیس راهنمایی و رانندگی قرار گرفت؛ امیدواریم پلیس راهور وظیفه خود 
در بحث تامین امنیت دوچرخه سواران را به درستی انجام دهد چراکه اگر نظارت نکنیم، شرایط برای 

دوچرخه سواران ناایمن خواهد شد.

 کارگاه آموزشی »تسهیلگری فرایندهای 
مشارکتی« برگزار می شود
سرپرست معاونت اجتماعی و مشارکت های سازمان 
اجتماعــی و فرهنگی شــهرداری گفــت: افزایش 
مشارکت شــهروندان در امور جمعی و توانمندسازی 
فعالان اجتماعی و از اولویت های سازمان اجتماعی 
و فرهنگی شهرداری مشــهد است.به گزارش صبح 
امروز، رضا دانایی افزود: سازمان اجتماعی و فرهنگی 
شهرداری مشــهد با برگزاری مجموعه کارگاه هایی 
در قالب یک طرح 6 ماهه به دنبال افزایش مشارکت 

شــهروندان در در تصمیم  گیری ها و فرایندهای مرتبط با مســائل جمعی است.وی ادامه داد: کارگاه 
تسهیلگری در فرایندهای مشارکتی با حضور مدرسان مجرب این حوزه در هفته اول آبان ماه برگزار 
می شود. این اقدام تلاشی است برای یادگیری مفاهیم و اصول کار مشارکتی و به کار بستن فنون و 
تکنیک های آن؛ از این رو از تمام فعالان اجتماعی و شــهروندانی که تمایل دارند در کارهای جمعی 
مشارکت مؤثر داشته باشند دعوت می شود در این کارگاه شرکت کنند.دانایی با اشاره به اهتمام سازمان 
به بهره گیری از مشــارکت شهروندان تصریح کرد: علاوه بر توجه ویژه به تقویت شوراهای اجتماعی 
محــلات، اجرای پــروژه هایی مثل محله ما و محله امید از مهم ترین اقدامات ســازمان اجتماعی و 
فرهنگی برای افزایش مشارکت شهروندان در بهبودبخشی به فضای فیزیکی محله و شناسایی و حل 
آسیب های اجتماعی محلات بوده است.گفتنی است این مجموعه کارگاه ها در بازه 6 ماهه دوم سال 
برگزار خواهد شد و پیش از این کارگاه »با هم فکر کردن« در مهرماه با هدف افزایش مهارت آموزشی 

فعالان اجتماعی که در حاشیه شهر به کودکان تدریس می کنند برگزار شده است.

شهر بدون برنامه منسجم و آگاهانه نمی تواند 
توسعه یابد

مدیرگروه مدیریت دانشگاه فردوسی مشهد گفت: 
شهر بدون برنامه منسجم و آگاهانه نمی تواند توسعه 
یابد و تدوین برنامه عملیاتی نشان از تمایل جدی 
شورای شهر مشهد به برنامه محور بودن شهرداری 
دارد. به گزارش صبح امــروز ، غلامرضا ملک زاده 
مدیر گروه مدیریت دانشــگاه فردوســی مشــهد 
در گفتگویی به مناســبت یکم آبان ماه، روز آمار و 
برنامه ریزی، اظهارکرد: برنامه ریزی و استفاده از آمار 

به عنوان داده های مورد نیاز برای این مهم، توعی تصمیم گیری اگاهانه برای دسترســی به اهداف 
مدنظر اســت؛ از این طریق فعالیت های آینده را مشخص می کنیم و سپس خود را با محیط متغیر 
بیرونی تطبیــق می دهیم.وی، برنامه ریزی را ضرورتی مطلق برای همه مدیران دانســت و گفت: 
برنامه ریزی جزو وظایف اصلی چهارگانه مدیریتی محسوب می شود و در سطوح مختلف باید به آن 
پرداخته شــود.ملک  زاده با بیان اینکه مقوله »برنامه ریزی« آنگونه که باید در ادبیات ما جای خود را 
باز نکرده اســت، افزود: در عین حال باید توجه داشت که »برنامه ریزی« پدیده ای عینی اجتماعی 
اســت و ویژگی خاصی دارد که حتما باید مدنظر قرار گیرد.مدیرگروه مدیریت دانشــگاه فردوسی 
مشهد در ادامه خاطرنشان کرد: در حوزه شهری به برنامه ریزی به عنوان یک تکنیک خیلی پیشرفته 
نگاه می شود که هرروز در آن تجدیدنظر می شود.وی با تاکید بر اینکه شهر بدون برنامه منسجم و 
آگاهانه نمی تواند توسعه یابد، گفت: البته این توسعه اتفاق میفتد ولی توسعه اصولی شاهد نخواهیم 
بود.ملک زاده، برنامه ریزی شــهری را فرآیندی فنی و سیاسی دانست که مسائل مربوط به توسعه و 
طراحی، کاربری زمین و ایجاد زیرساخت های مختلف اعم از حمل ونقل، ارتباطات، شبکه های توزیع 
و ... در آن مدنظر قرار می گیرد.وی با بیان اینکه در برنامه ریزی شهری با موضوعات عمومی سروکار 
داریم و منافع گروه های مختلــف اجتماعی را باید درنظر بگیریم، اظهارکرد: در برنامه ریزی ها باید 
برای شهر و جایگاه آن از نظر سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ... هدف گذاری کنیم.مدیرگروه مدیریت 
دانشــگاه فردوسی مشــهد گفت: بخش عمده فعالیت ها و اقدامات شهرداری در بعد سخت افزاری 
است ولی تاثیرات نرم افزاری زیادی دارند.وی با بیان اینکه مهمترین مساله در برنامه ریزی شهری، 
محدود بودن منابع است، افزود: حال که این منابع محدود هستند، برنامه ریزی ما باید به نحوی باشد 
تا منابع به نحوی صرف شــوند که بیشترین کارایی را داشته باشند و به شکل بهینه هزینه گردند.

ملک زاده خاطرنشــان کرد: از شهری مثل مشهد انتظار داریم که برنامه ای منسجم و به روز داشته 
باشــد؛ تهیه برنامه عملیاتی 1400-1397 نشــان از توجه ویژه شورای پنجم به بحث برنامه ریزی 
است و خوشبختانه شاخص ها هم در این برنامه به شکل مناسبی تعریف شده اند.مدیرگروه مدیریت 
دانشــگاه فردوسی مشهد با بیان اینکه برنامه عملیاتی نشان از تمایل جدی شورای شهر مشهد به 
برنامه محور بودن شــهرداری دارد، گفت: ولی با این وجود مشکلات ساختاری هست؛ شورای شهر 
باید نقش رهبری شــهر عهده دار باشد و شهرداری سیاســتگذاری ها را وارد فاز اجرایی کند.وی در 
پایان تصریح کرد: شــورای شهر را مغز متفکر برای مدیریت شهری می دانیم؛ خوشبختانه کارهای 
خوبی در این دوره برای برنامه ریزی شــروع شــده و خلاء پر شده ولی این مهم باید بیش از پیش 

مورد توجه قرار گیرد.
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معاون خدمات شــهری شهرداری مشهد از بهره برداری سه پروژه فضای سبز به وسعت 37 
هزار و 100 متر مربع با اعتبار 55 میلیارد تومانی در سطح منطقه سه خبرداد. به گزارش صبح 
امروز مهدی یعقوبی در آیین افتتاحیه بوستان های شهرداری منطقه سه، اظهار کرد: فضای 
ســبز شهری ضمن آنکه می تواند آرامش و ایمنی را در شهر ایجاد کند ارزش افزوده بسیار 
خوبی برای املاک نیز دارد و باعث بهبود محیط زندگی شــهروندان می شود.وی افزود: به 
طور متوسط سرانه فضای سبز شهری ما حدود 17.3 متر مربع است، بنابراین پنج متری که 
قرار اســت تازه به آن اضافه شود، عدد پایینی خواهد بود و می طلبد که در این زمینه بیشتر 
از گذشــته تلاش کنیم.معاون خدمات شهری شهرداری مشهد بیان کرد: انصافا در سه سال 
اخیر تمام تلاش ما این بوده که اگر فضا و عرصه خالی برای ایجاد فضای ســبز وجود دارد، 

اعتباری لحاظ شــود. در حال حاضر ما با محدودیت عرصه ای و تراکم جمعیتی رو به رو هســتیم، اما بازهم بر این امر تاکید داریم که اگر 
فضای خالی وجود دارد، شــهردار منطقه ســه این موضوع را به جد دنبال کنند.یعقوبی تاکید کرد: قطعا تمام عرصه هایی که امکان ایجاد 
فضای سبز در آن وجود داشته باشد و به ما پیشنهاد داده شود، بدون هیچ گونه محدودیتی با اولویت مناطق حاشیه ای پیگیری خواهیم کرد.

شهردارمشــهد، از پاکبانی که جان دو کودک را ازمیان شعله های آتش نجات داده 
بود تقدیرکرد.

 به گزارش صبح امروز محمد رضا کلائی،عصر دوشنبه  با حضور درمنزل غلامرضا 
غلامپور، پاکبان فداکاری که جان دو کودک ســه و پنج ساله را ازمیان آتش و دود 

نجات داده بود از عمل ایثارگرانه این پاکبان تقدیرکرد.
دراین دیدار که با حضور مهدی یعقوبی معاون خدمات شهری و امیرعزیزی مدیرکل 
حوزه شــهردار مشهد انجام شد، محمد رضا کلائی، اقدام انسان دوستانه و فداکارانه 

غلامرضا غلامپور را مایه افتخار و الگویی برای جامعه دانست .
گفتنی اســت که غلامرضا غلامپور 8 مهرماه زمانی که متوجه آتش سوزی منزلی 

در حوزه کاری خود واقع درمحدوده رســالت می شود درمحل برای کمک حاضر شده و قبل از رسیدن آتش نشانی با شنیدن 
صدای گریه دو کودک خردســالی که در میان آتش و دود گرفتار شــده بودند، شجاعانه و جان برکف پا درمیان آتش می نهد 

و جان دو کودک را نجات می دهد.

بهره برداری از سه پروژه فضای سبز با اعتبار 55 میلیارد تومان در منطقه 3 تقدیر شهردار مشهد از پاکبان فداکار

مشهد 
پیشگام در 
هوشمندسازی 
جمع آوری 
پسماند خشک 
در کلان شهرها

معاون خدمات شــهری شــهرداری مشهد از 
نوسازی ماشین آلات سازمان مدیریت پسماند 

با اعتباری بالغ بر 220 میلیارد ریال خبرداد.
بــه گزارش صبح امــروز ، مهدی یعقوبی روز 
گذشــته در آیین رونمایی از طرح جمع آوری 
هوشمند پسماندهای بازیافتی به همراه نوسازی 
33 دستگاه ناوگان  با اعلام این خبر اظهار کرد: 
نوسازی تجهیزات و ماشین آلات حوزه خدمات 
شهری همواره یکی از مهم ترین اولویت های 
مدیریت شهری بوده است و به همین منظور 
بر اساس برنامه ریزی های انجام شده از سال 
96 تاکنون، 61 دســتگاه خودروی جدید وارد 
بدنه خدماتی سازمان مدیریت پسماند شده که 
عمدتاً جایگزین خودروهای فرسوده شده است 
به نحوی که 33 دســتگاه از این خودروهای 
جدید، شامل چهار دستگاه هیوندای 6 تن، 26 
دســتگاه هیوندای 8 تن و سه دستگاه بنز 10 
تن ، به همــراه 37 کاربری که قابلیت نصب 
بــر روی این خودروها را دارند؛ با اعتباری بالغ 
بر 220 میلیارد ریال طی ســال گذشته و سال 
جاری خریداری شده و تعدادی از کاربری های 
خدمات شهری نصب شده و مابقی هم در حال 

نصب است.
سیاهه انتشار آلاینده های زیست محیطی 

شهر مشهد تهیه شد
وی افزود: در ســال 98 و با توجه به تلاشــی 
که در حوزه معاونت خدمات شــهری صورت 
گرفت، توانستیم ســیاهه انتشار آلاینده های 
زیســت محیطی شهر مشهد را تهیه کنیم؛ در 
این سیاهه به تفکیک، سهم هر کدام از آلاینده 
های شــهر به صورت کامــلا علمی و دقیق 
براساس برداشت های صورت گرفته از سطح 
شهر مشهد مشخص شــده است و با استفاده 
از اطلاعات این سیاهه میتوانیم به پیش بینی 

کیفیت هوای شهر مشهد دست پیدا کنیم.
یعقوبــی ادامــه داد: براســاس داده های این 
گزارش، مشخص شــد، 64 درصد از آلودگی 
هوای شهر مشــهد مربوط به منابع متحرک 
نظیر خودروها و 36 درصد مربوط به منابع ثابت 
مثل نیروگاه ها و کارخانجات است و در حوزه 
منابع متحرک رتبه اول بــا حدود 51 درصد، 
مربوط به خودروهای شخصی است و کامیون 
ها و خودروهای ســنگین با 21 درصد در رتبه 

دوم قرار دارند.
کاهش عمر ناوگان سنگین حوزه پسماند 

از 18 به 4 سال
وی افزود: یکی از مهم ترین دلایلی که باعث 
شد تا در ســال های اخیر و با حمایت شورای 
اســلامی شهر مشــهد در راســتای نوسازی 
خودروهای فرسوده گام برداریم، تلاش برای 
کاهش بــار آلودگی هوای مشــهد از طریق 
نوســازی ناوگان خودروهای سنگین و تلاش 
برای کاهش ســهم این خودروها در آلودگی 
هوای مشــهد بود به نحوی که در این مدت 
توانســتیم با نوسازی ماشــین آلات و حذف 
خودروهای فرســوده و آلاینــده، عمر ناوگان 
خودرویی در حوزه حمل پسماند نیمه سنگین 
را، از 18 سال به 4 سال کاهش دهیم.یعقوبی 
افزود: نکته قابــل توجه در تولید کاربری های 
تولید شــده بــرای نصب بــر روی خودروها، 
طراحــی و تولید کاملا بومــی و چند منظوره 
آنهاست که می توان از آنها در شرایط مختلف 

و با اهداف گوناگون استفاده کرد.
جمع آوری و مدیریت پسماند خشک 

اولویت کلان شهرها
معاون خدمات شهری شــهرداری مشهد در 
خصوص رونمایی از طرح جمع آوری هوشمند 
پسماندهای بازیافتی به عنوان طرح »سیمپ« 

نیــز گفت: در حال حاضر یکی از اولویت های 
کلان شهرها در بحث مدیریت پسماند، جمع 
آوری و مدیریت پســماند خشک است که در 
شهر مشهد نیز این موضوع از سال گذشته به 

صورت ویژه ای مورد توجه قرار گرفت.
وی ادامه داد: در همین راستا از ابتدای سال 98، 
بر اساس مطالعات کارشناسی در حوزه خدمات 
شهری به جهت توســعه فرایندهای مدیریت 
پسماند و تفکیک از مبدا، مطالعات در خصوص 
طرح های نوین تفکیک از مبدا آغاز شــد و از 
خرداد ماه 98 طرح جدید تفکیک پســماند از 
مبدا تولید با عنوان ســیمپ، به طور آزمایشی 
در نواحی یــک و دو منطقه 9 اجرایی گردید.

یعقوبی ادامه داد: آمارها حاکی از آن است که 
طی اجرای آزمایشی این طرح در نواحی یک و 
دو منطقه 9 شهرداری مشهد، تاکنون بالغ بر 7 
هزار و 400 نفر از شهروندان این دو ناحیه، در 
اپلیکیشن سیمپ ثبت نام کرده اند و این طرح 
با استقبال خوبی از سوی شهروندان مواجه شده 
و از امــروز به صورت سراســری این طرح در 
سطح شهر مشهد فعالیت خود را آغاز می کند.

وی افزود: این طرح هوشــمند، مزایای بسیار 
زیادی از جمله صرفه جویی در وقت و انرژی، 
افزایش ســرعت مبادله و جمع آوری پسماند 
خشــک، شــارژ آنلاین کیف پول الکترونیک 
شــهروند هم زمان با دریافت پسماند خشک، 
کاهش تردد زباله گردها در سطح شهر، افزایش 
بهداشت و ســلامت عمومی در محیط های 

شهری و... را به همراه خواهد داشت.
یعقوبی ادامــه داد: کلیــه پیمانکارانی که در 
حــوزه نرم افزاری و ســخت افــزاری بتوانند 
استانداردهای مورد نظر شــهرداری را کسب 
کنند و از نظر توان سنجی در سطح قابل قبولی 
باشــند می توانند در این طرح مشارکت کنند 

تا از طریق ایجاد رقابتی سالم خدمات مطلوب 
تری به شهروندان ارائه شود و اجرای مطلوب 
این طرح میتواند نقش قابل توجهی در کاهش 
تعداد انبارهای ضایعات حاشــیه شهر و پدیده 

زباله گردی داشته باشد.
هوشمند سازی جمع آوری زباله خشک 

کمک به اقتصاد خانواده ها  
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
مشهد گفت: هوشمند سازی جمع آوری زباله 

خشک به افتصاد خانواده ها کمک می کند.
 ابوالفضــل کریمیان  با تاکید بــر اینکه این 
ســازمان به دنبال جلب مشارکت بیشتر مردم 
اســت، اظهار کرد: چند سالی است که میزان 
بازیافت زباله خشــک در شهر مشهد درحدود 
10 تا 11 درصد ثابت مانده است؛ در حالی که 
می توانیم این میــزان را تا 20 درصد افزایش 
دهیم و این امر در صورتی محقق می شود که 
شهروندان برای مشارکت بیشتر انگیزه بیشتری 
داشته باشــند.وی افزود: این سازمان اکنون با 
هدف ایجاد انگیزه های مالی و تسهیل شرایط 
بازیافت از مبدا و ترغیب شهروندان به مشارکت 
بیشتر طرح هوشمند جمع  آوری پسماند خشک 

را رو نمایی می کند.
برطرف شدن نقاط ضعف سامانه 

»سیمپ«
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
مشهد بیان کرد: پیش از این، طرح یاد شده به 
صورت پایلوت و در قالب طرح »ســیمپ« در 
منطقه 9 شــهرداری مشهد اجرا و نقاط ضعف 

آن برطرف شده است.
کریمیان تاکیــد کرد: این نرم افــزار، امکان 
درخواســت، جمع آوری و خرید پسماندهای 
خشک شهروندان را به صورت آنلاین فراهم 
می آورد. شهروندان با مراجعه به سایت سازمان 

 wmo.mashhad.ir مدیریت پسماند به آدرس
و دانلود و نصب این اپلیکیشن بر روی گوشی 
می توانند، در تمام مناطق شهرداری درخواست 
خودرو کنند تا در کم ترین زمان، نزدیک ترین 

خودرو به آدرس درخواستی آنان اعزام شود.
وی تاکید کرد: با توجه به فراخوانی که در این 
مورد ارائه شد شرکت اکو توانست با کسب همه 
مجوزها، به عنوان مجری طرح برگزیده شود. 
در این طرح به محض تحویل پسماند خشک، 
کیف پول افراد شارژ می شود و خانواده ها می 
توانند بر درآمد آن حســاب باز کنند و اساســاً 
هدف نیز همین است که طرح هوشمند سازی 
جمع آوری زباله خشک به دلیل کاهش هزینه 
ها، بتواند گوشه ای از سبد اقتصادی خانواده ها 
را پوشش دهد تا به این طریق مشارکت آنان را 

بیشتر از گذشته جلب کند.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
مشــهد با اشاره به نوسازی ناوگان خودروهای 
سازمان، خاطرنشان کرد: این سازمان از ابتدای 
سال گذشته با اعتباری بالغ بر 220 میلیارد ریال 
33 دســتگاه شاسی های مختلف شامل چهار 
دستگاه شاســی هیوندای 6 تن، 26 دستگاه 
شاســی هیوندای هشت تن و سه دستگاه بنز 

10 تن  را خریداری کرده است.
کریمیان ادامه داد: در سال گذشته که به شعار 
رونق تولید مزین شده بود با استفاده از ظرفیت 
های صنعتی داخل کشور و مهندسی معکوس، 
توســط کارشناسان فنی این سازمان با تجهیز 
خودروهــای تخصصی به کاربــری هایی در 
زمینه های جاروب خیابانی، تانکر چند منظوره، 
دســتگاه مه پاش، خودرو امــداد، بازوغلتان، 
پمپ های خودمکش، تانکر فشار قوی، تریلی 
کمپرسی، اتاق حمل پسماند و سایر کاربری ها 

به تعداد 43 دستگاه افزایش یافته است.

معاون عمران حمل ونقل و ترافیک شــهرداری مشــهد با عذرخواهی از شهروندان به دلیل تاخیر در بهره 
بــرداری از پروژه پارکینگ و پایانه آزادی گفت: وجود معارضــات دلیل تاخیر در بهره برداری از این پروژه 

است.
به گزارش صبح امروز،  خلیل الله کاظمی، در حاشــیه بازدید از روند اجرایی پروژه و پارکینگ آزادی افزود: 
اکنون براساس تابلو روز شمار پروژه پارکینگ و پایانه آزادی باید به اتمام می رسید اما با توجه به معارضاتی 

که در ابتدای اجرای پروژه با آن روبرو شدیم، پارکینگ آزادی طبق روز شمار تعیین شده به پایان نرسید.
وی اضافه کرد: این پروژه که ســال گذشته کلنگ زنی و قرار بود مهرماه 99 به بهره برداری برسد دراجرا 
با معارضاتی از جمله کابل های مخابراتی، فیبر نوری و لوله های آب و گاز روبرو شــد که انتقال آنها نیاز 
به دریافت مجوز از وزارت خانه های مربوط داشت و این موضوع باعث تاخیر 7 ماهه در اجرای پروژه شد.
وی تصریح کرد: در کنار وجود معارضات، تعطیلی کارگاه عملیاتی در اســفند ماه ســال گذشــته تا اواسط 
فروردین ماه امسال به دلیل شیوع ویروس کرونا و همچنین مشکلات موجود در ورود تجهیزاتی که از خارج 
از کشور خریداری شده است، از دیگر دلایل ایجاد تاخیر در بهره برداری از پارکینگ و پروژه آزادی است.

کاظمی، با بیان اینکه برای رفع تاخیر به وجود آمده از ابتدای سال جاری با تاکیدات شهردار مشهد، پروژه 
به صورت ســه شیفت فعال شد، اظهارکرد : با تلاش های شبانه روزی موفق به جبران 5 ماهه از تاخیر به 

وجود آمده در زمان بندی شدیم.
معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شــهرداری مشــهد ادامه داد: باوجود تاخیرهای ایجاد شده در پروژه 
پارکینگ آزادی تابلو روز شمارخاموش و یا تغییرداده نشد، تا مردم به صورت شفاف در جریان روند اجرایی 

قرارداشته باشند.
وی، ضمن عذر خواهی ازشــهروندان بابت تاخیر به وجود آمــده تاکید کرد: پروژه پارکینگ و پایانه بزرگ 

آزادی به سرعت درحال اجراست و امیدواریم به زودی آماده بهره برداری شود.
گفتنی اســت، پایانه و پارکینگ بزرگ زیرســطحی آزادی در سه طبقه منفی و با هزینه حدود 200 میلیارد 

تومان درحال اجرا است.

رئیس گــروه پدافنــد غیرعامل و 
شــهرداری  بحران  از  پیشــگیری 
 60 بودجه  اختصــاص  از  مشــهد 
میلیــارد تومانی به حــوزه بحران 
شــهرداری مشــهد در سال جاری 

خبرداد.
به گزارش صبح امروز، وحید اکلملی 
با حضور در مرکز ارتباطات مردمی 
137، اظهار کــرد: پدافند غیرعامل 
به بحران های انسان ساخت که در 
آن عامل انســانی نقش دارد مانند 
حملات ســایبری گفته شــده اما 
بحران، با عامل طبیعی مانند سیل، 

زلزله و طوفان ارتباط دارد.
وی با اشاره به رونمایی از نقشه اسکان اضطراری شهر مشهد تا ماه آینده، افزود: در حوزه پدافند غیر عامل، 
تهیه نقشــه ارزیابی ریسک شهر مشهد را در دســتور کار قرار داده ایم، همچنین نقشه تخلیه اضطراری و 
نقشــه اسکان اضطراری شهر مشــهد نیز در حال تهیه است که در ماه آینده به صورت آزمایشی در منطقه 

پنج بهره برداری می شود و تا پایان سال جاری در همه شهر اجرایی خواهد شد.
رئیس گروه پدافند غیرعامل و پیشــگیری از بحران شهرداری مشــهد بیان کرد: در فاز اول، معرفی همه 
اماکن امن برای اســکان در مواقع بحران و راه های رسیدن به این اماکن معرفی شده و در فازهای بعدی 
ســطح بندی این اماکن و در نهایت اصلاح اماکنی مانند برخی مدارس، پارک ها و ... که به عنوان اماکن 

امن تر معرفی می شوند که در حال حاضر نا امن هستند قرار داده شده تا امن شوند.
اکلملی با اشاره به عضویت 10 هزار نفر در گروه های دوام ثامن، تصریح کرد: در حال حاضر سامانه جامع 
مدیریت بحران و پدافند غیرعامل را راه اندازی کرده ایم که از هشــت ســامانه تشــکیل شده و بزرگترین 

سامانه پدافند غیرعامل کشور است که شامل تمام مراحل پیشگیری، آموزش و ... است.
وی اضافه کرد: آموزش دوره های مقدماتی داوطلبین دوام ثامن به مدت 45 ساعت شامل مدیریت بحران، 
پدافند غیرعامل، حمایت روانی، امداد و نجات و اطفاء حریق می شــود که به اتمام رسیده و در حال برنامه 

ریزی برای برگزاری دوره های تخصصی آن هستیم.
رئیس گروه پدافند غیرعامل و پیشگیری از بحران شهرداری مشهد در حوزه اقدامات زیرساختی نیز، عنوان 
کرد: در حدود 14 ســال گذشته، 14 پایگاه بحران در مشهد احداث و راه اندازی شده بود که ما توانستیم از 
ســال گذشــته فرآیند احداث 9 پایگاه مدیریت بحران را آغاز نماییم که پایگاه مجد در منطقه یک به بهره 
برداری رســید و 4 پایگاه در مناطق 3، 6 و دو پایگاه در منطقه 10 در حال احداث اســت که پایان سال به 

بهره برداری می رسد.
اکلملی ادامه داد: همچنین در مناطق ثامن، 11 و 8 پایگاه نداریم که امســال در مناطق ثامن و 11 پایگاه 
بحران نیز احداث خواهد شد و در حال مذاکره برای جانمایی احداث پایگاه ویژه بحران در منطقه 8 هستیم.

وی تاکید کرد: در ســال جاری بودجه حوزه پدافند غیرعامل و پیشــگیری از بحران شهرداری با افزایشی 
چشمگیر به حدود 60 تا 70 میلیارد تومان افزایش یافته است.
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منصوریان: بازیکنی که قرار داد سه میلیاردی داشته  امسال 1۰ میلیارد درخواست می کند

قیمت بازیکنان حباب است
ســرمربی تیم فوتبال تراکتور بــا انتقاد از 
قیمت هــای کاذب در بــازار نقل وانتقالات 
گفــت که باید این تیم بــرای قهرمانی در 

بیستمین دوره لیگ برتر آماده شود.
به گزارش تســنیم، علیرضا منصوریان در 
حاشیه تمرین روز )سه شــنبه(  تیم فوتبال 
تراکتور تبریز در جمع خبرنگاران گفت: نباید 
اهداف کوچکی داشته باشیم، نباید با گرفتن 
یک تیک آبی برای اینستاگرام حال مان با 
حال قهرمانی یکی باشــد. کمترین چیزی 
که باشگاه تراکتور می توانست داشته باشد 

تیک آبی برای اینستاگرام باشگاه بود.
وی افزود: نســبت به فصل گذشــته پنج 
بازیکن خارجی مــان و پنج بازیکن ترکیب 
اصلی مان را از دســت دادیم. در بازار نقل 
و انتقالات قیمت هــا به صورت کاذب بالا 
رفته و واقعی نیست. نمی شود بازیکنی که 
فصل گذشته یک و نیم میلیارد قراردادش 
بــوده الان پنج و نیم میلیــارد بخواهد؛ یا 
بازیکنی که ســه میلیارد بوده امســال 10 
میلیارد درخواست کند. این حباب است ولی 
متأسفانه این حباب در حال تبدیل شدن به 

واقعیت است.
ســرمربی تیم فوتبال تراکتور تصریح کرد: 

بازیکنی که سال گذشــته قراردادش سه، 
چهار میلیارد بوده امســال از باشگاه ما 10 
میلیارد خواسته اســت. سیاست گذاری که 
ما بــا مالک، مدیرعامــل و اعضای هیئت 
مدیره داشــتیم این بود کــه در عین حالی 
که بایــد نقاط ضعف را پوشــش بدهیم و 
خواســته هــواداران را عملی کنیــم، زیاد 
وارد این فضای حباب هم نشــویم. باشگاه 
ما خصوصی اســت و مالک باشــگاه برای 
اموالــش زحمت کشــیده و از همه مهمتر 
به بالا رفتن آوازه باشــگاه تراکتور کمک 
کرده اســت. امکانات تمرینی ما با امکانات 
تیم های صنعتی برابری می کند و حتی در 
امکانات لجستیکی بالاتر هم هستیم. نقاط 
ضعف مان را می دانیم و سعی کردیم آنها را 
پوشش دهیم ولی سعی کردیم آینده را هم 
ببینیم. ما هفت، هشت بازیکن جوان خیلی 
خوب جذب کردیم که ســه، چهار بازیکن 
را در تیم های پایه دیدم و به بزرگســالان 
آوردم.منصوریــان ادامه داد: باید فشــرده 
و صمیمی زحمت بکشــیم. ســال بسیار 
ســختی را پشت سر می گذاریم. رقبا از دید 
ما متأســفانه و از دید خودشان خوشبختانه 
بودجه مصــوب دارند و شــرایط تیم های 

صنعتی فرق می کند و دســت به خریدشان 
از مــا خیلی بهتر بوده اســت. بازیکنی که 
اینجــا از ما پنج میلیارد و نیم درخواســت 
کرده بود کــه دو میلیارد و نیــم می ارزد، 
به آن باشــگاه ها رفتــه و 6 میلیارد گرفته 
است. این دلیل نمی شود که چرا آنها خرج 
کردنــد و ما هزینه نکردیم. شــاکله اصلی 
و 13 بازیکن مان را حفظ و ســعی کردیم 
پنج، شــش بازیکن زیر 23 سال و زیر 25 
سال بیاوریم و هفت خرید جدید هم انجام 
دادیم. تا دو روز دیگر هم فکر می کنم همه 
بازیکنان به جمع ما اضافه شوند. تنها نکته 
این اســت که ما دیر دور هم جمع شدیم. 
ســعی کردیم کار را فشرده تر کنیم. با تمام 
این صحبت هایــی که من می کنم و 9 نفر 
از تیم ما جدا شدند، اما هوادار تبریز فوتبال 

ایران را دو قطبی نمی داند.
ســرمربی تراکتور یــادآور شــد: روز اول 
صحبتی کردم و گفتم که فوتبال سه قطبی 
شده است، اما جا دارد از هواداران سپاهان 
عذرخواهی کنم. فوتبال ایران چهار قطبی 
و پنج قطبی شــده است. فرق تیم ما با تیم 
های دیگر این اســت که ما به تنهایی 30 
میلیون هوادار داریــم.وی گفت: قطعا اگر 

هواداری بتوانــد در هر کجا ترکی صحبت 
کند، یکی از انتخاب های اول و دومش تیم 
تراکتور اســت. همین موضوع سطح توقع 
را بالا می برد. با تمــام این اوصاف ما باید 
تیم مان را برای قهرمانی آماده کنیم. در دو 
سال گذشته تراکتور با تمام هزینه هایی که 
انجام داده چهارم و پنجم و یک بار قهرمان 
حذفی شده است. باید امسال استارت خوبی 
بزنیم. به ایــن جوانان خیلــی امیدوارم و 
اولین کاری که می کنیم این اســت که یک 
تیم دوســت و صمیمی درســت می کنیم. 
در مرحلــه دوم کار بدنســازی و تاکتیکی 
را بسیار فشــرده انجام می دهیم. من فکر 
می کنم شرمنده هواداران تراکتور نخواهیم 
شــد.منصوریان گفت: اجازه ندهید فضای 
بیرونی و فضای مجازی که صددرصد کذب 
اســت وارد شود. فضای واقعی ما هستیم و 
شما. قطعا ما ایرادهایی داریم. باید حمایت 
صد درصدی از تیم شود. ما با ماشین سازی 
هم رقیب نیستیم و دوست و برادر هستیم. 
ما فقط برای یک اســم می جنگیم که آن 

هم تراکتور و هوادارانش هستند.
وی درباره حضور تیمش در لیگ قهرمانان 
آســیا تصریح کرد: این بازی هــا را نقطه 

عطف می دانیم بــرای فوتبال آذربایجان و 
برای خود من بســیار مهم اســت. با توجه 
به اینکه پنج، شــش بازیکــن بین المللی 
داریم که شــاید برخی از آنها برای بازی با 
تیم های میانه جدول خیلی کیفیت نداشته 
باشند، ولی تمام این بازیکنان بزرگ ما باید 
هنرشــان را در لیگ قهرمانان آسیا نشان 
دهند. من به آســیا خیلی خوشبین هستم و 
به امیــد خدا تراکتور بیرقی )پرچم تراکتور( 
همیشه دست ما باشــد و باد به این پرچم 

بوزد.
تراکتور گفت: مسعود شجاعی،   ســرمربی 
اشکان دژاگه و احســان حاج صفی دیر به 
تمرینات اضافه شــدند ولی سعی می کنیم 
زود آماده شــوند. این ســه بازیکن نقطه 
عطف تیم ما در لیگ قهرمانان هســتند و 
شما خواهید دید. شــما شجاعی امسال را 
نسبت به مسعود سال گذشته خواهید دید. 
آن فوتبالی که در دو سال گذشته از او توقع 
داشتید را امســال بازی خواهد کرد. همان 
فوتبالی که در بازی رفت ســال گذشــته 
مقابل شهر خودرو در استادیوم یادگار انجام 
داد و شاید به جرأت بگویم یک نفری تیم 

را برنده از زمین بیرون آورد.

دخالت عجیب کارگزار باشگاه پرسپولیس 
درباره فعالیت های کریم باقری

مدتی اســت کارگزار باشگاه پرســپولیس به دلیل فعالیت تبلیغاتی یکی از مربیان این تیم در 
فضای مجازی پیام های گلایه آمیز به مدیران باشگاه داده اند.

بــه گزارش فارس، از اول تیر ماه امســال کریم باقری به دلیل عقد قرارداد با یک شــرکت 
تجاری و تبلیغاتی در فضای مجازی )اینستاگرام(، نوع فعالیت خود را تغییر داد.

مربی پرسپولیس طبق این قراردادی که بسته، میهمانان مختلفی را دعوت می کند و با انجام 
مصاحبه، با شــرکت مذکور همکاری خود را پیش می برد. کریم باقری حتی در برخی مواقع 

با شخصیت های ورزشی و هنری به صورت زنده در اینستاگرام نیز گفت و گو می کند. 
ظاهرا این فعالیت تبلیغاتی باقری چندان به مذاق کارگزار پرحاشــیه پرسپولیس خوش نیامده 
و در مدتی که کریم باقری برنامه اجرا کرده، در پیام هایی به مسئولان باشگاه تذکر و گلایه 
کرده اند.مســئولان شرکت آتیه داده پرداز که در این مدت انتقادهای زیادی به نحوه قرارداد 
آنها با پرسپولیس وارد شده و خیلی از افراد معتقد هستند که این قرارداد بیشتر از اینکه به نفع 
باشگاه باشد به نفع این شرکت است و آنها با بهره از برند به دنبال سهم خواهی های بیشتری 
نیز هستند، در پیامی که به این باشگاه بابت فعالیت های کریم باقری ارسال کرده اند، متذکر 
شده اند که بازیکنان و مربیان حق ندارند بدون اجازه این شرکت در فعالیت های تجاری غیر 
از این کارگزار حضور پیدا کنند و این کار کریم باقری مانع از درآمدزایی این شرکت می شود. 
طبق اخباری که رسیده این تذکرها به گوش کریم باقری هم رسیده و این مربی ظاهرا بابت 
این گلایه کارگزار ناراحت شده است. وی معتقد است که فعالیت او در فضای مجازی مربوط 

به باشگاه نمی شود و در حیطه فعالیت های شخصی او است.

لیگ برتر فوتبال به تعویق افتاد
بعد از دستور فدراسیون پزشکی ورزشی به فدراسیون فوتبال، رقابت های لیگ برتر به تعویق 

افتاد.
به گزارش مهر، موج ســوم کرونا و افزایش آمار مبتلایان به این ویروس اقدام فدراســیون 
پزشــکی ورزشی در منعِ فدراسیون فوتبال برای آغاز سروقت مسابقات لیگ برتر را به همراه 
داشــته است.محمد اسد مسجدی سرپرست فدراســیون فوتبال در گفتگو با خبرنگار مهر در 
این زمینه گفت: با توجه به بحران کرونا و شرایط هر یک از رشته ها، نسبت به ادامه برنامه و 
فعالیت هایشــان تصمیم گیری می کنیم. در همین رابطه خواستار تعویق رقابت های لیگ برتر 
فوتبال شده ایم.وی با بیان اینکه این درخواست روز گذشته به صورت رسمی توسط فدراسیون 
پزشــکی ورزشی به فدراســیون فوتبال ارائه شد، خاطرنشــان کرد: در این نامه خواستار این 
شده ایم که با در نظر گرفتن شرایط کرونا، آغاز مسابقات لیگ برتر در زمان مقرر لغو و به 16 
آبان ماه موکول شود.مســجدی تاکید کرد که در واقع این یک دستور است که به فدراسیون 
فوتبال فوتبال اعلام شده است.وی گفت: تمام تصمیمات با هماهنگی وزارت بهداشت اتخاذ 
می شــود. پیش از این هم برگزاری دو رویداد در رشته های دوومیدانی و سوارکاری را منتفی 
کرده بودیم. حال تشخیص این بود که لیگ برتر فوتبال به تعویق بیافتد.سرپرست فدراسیون 
پزشکی ورزشی گفت: فعلًا در رابطه با دیگر رشته ها و برنامه های آنها تصمیم گیری جدیدی 
نشده اســت.به گزارش خبرنگار مهر، سایت ســازمان لیگ فوتبال هم ظهر امروز سه شنبه 
نوشــت: »با ابلاغ محمد اسد مسجدی سرپرست فدراسیون پزشکی ورزشی شروع مسابقات 
لیگ برتر بیســتم به تاریخ 16 آبان 1399 موکول شــد. پیش از این قرار بود رقابت ها از 10 

آبان آغاز شود، برنامه اصلاحی مسابقات متعاقباً اعلام می شود.«

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوي
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک خواف

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
آگهـي موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتـي اراضي و سـاختمانهاي 
فاقـد سـند رسـمي نظـر به دسـتور مـواد 1و3قانون تعییـن تکلیف وضعیت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی 
مصـوب1390/09/20و برابـر رای139960306014000591 مـورخ 1399/07/10موضـوع مـاده یـک قانـون مذکور 
مسـتقردر واحـد ثبتی خـواف تصرفات مالکانـه و بلامعارض متقاضی آقـای عبدالجلیل موحدی  فرزند عبداله نسـبت 
بـه ششـدانگ یکبـاب منـزل بـه مسـاحت 243/50 متر مربع قسـمتی از پـلاک 642 فرعـی از 155-اصلـی واقع در 
خـواف بخـش شـش تربت حیدریـه خریداری بلاواسـطه از آقای عبداله موحـدی  رودی مالک رسـمی محرز گردیده 
اسـت لـذا بـه موجب مـاده 3قانون تعیین تکلیف و مـاده 13آئین نامه مربوطـه این آگهی دردو نوبت بـه فاصله 15روز 
از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشـار در شهرهامنتشـرودر روسـتاها رای هیات الصاق تادرصورتیکه  اشخاص ذینفع 
به آرای اعلام شـده اعتراض داشـته باشـند بایدازتاریخ انتشـار اولین آگهی ودرروسـتاهاازتاریخ الصاق درمحل تادوماه 
اعتـراض خـودرا بـه اداره ثبـت محـل و قـوع ملـک تسـلیم ورسـیداخذ نمایند معتـرض بایدظـرف یک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض مبـادرت به تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل نمایند و گواهـی تقدیم دادخواسـت به اداره 
ثبـت محـل تحویـل دهد که درایـن صورت اقدامـات ثبت موکول بـه ارائه حکم قطعـی دادگاه اسـت ودرصورتی که 
اعتـراض درمهلـت قانونـی واصل نگرددیـا معترض ،گواهی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل را ارائه نکند 
اداره ثبـت مبـادرت بـه صـدور سـند مالکیت می نماید و صدورسـند مالکیت مانـع از مراجعه متضرر به دادگاه نیسـت.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1399/07/14  تاریخ انتشار نوبت دوم :1399/07/30
امیر جعفری - رئیس اداره ثبت اسناد واملاک شهرستان خواف

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای  
فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 139960306021000420  هیـات اول موضوع قانون تعییـن تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی ملک بردسـکن تصرفات مالکانـه بلامعارض 
متقاضـی حسـین توکلـی فرزند محمد به شـماره شناسـنامه 403 صادره از بردسـکن درششـدانگ یکباب سـاختمان 
بـه مسـاحت 100 متـر مربع قسـمتی ازپـلاک  1587 فرعـی از4 اصلی واقع درخراسـان رضوی بخـش 4 حوزه ثبت 
ملـک بردسـکن خریـداری از مالـک رسـمی آقـای حسـین توکلی محـرز گردیده اسـت. لذا بـه منظور اطـلاع عموم 
مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیت 
متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی به مـدت دو ماه اعتـراض خـود را به این 
اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجع 
قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهـی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صادر خواهد شـد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/7/15  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/7/30

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن
511/3اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک بردسکن 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای  
فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 1399603060210000421  هیات اول موضوع قانـون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی ملک بردسـکن تصرفات مالکانـه بلامعارض 
متقاضـی صدیقـه ابراهیـم زاده فرزنـد حسـن بـه شـماره شناسـنامه 3690 صـادره از بردسـکن درششـدانگ یکباب 
سـاختمان بـه مسـاحت 170 متـر مربـع قسـمتی ازپـلاک  هـای 1587 و1586 فرعـی از4 اصلـی واقـع درخراسـان 
رضـوی بخـش 4 بردسـکن خریـداری از مالـک رسـمی آقـای حسـین توکلـی  محـرز گردیده اسـت. لذا بـه منظور 
اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصله 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند 
مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهـی به مـدت دو ماه اعتـراض خود 
را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صورت انقضای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات 

سـند مالکیـت صادر خواهد شـد
. تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/7/15  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/7/30

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن
511/8هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  

)5243(
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی نظـر بـه دسـتور مـواد 1 و 3 و قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مصـوب 1390/09/20 و برابـر رای شـماره 139960306005005243 مـورخ 99/07/07  هیات اول موضوع 
مـاده یـک قانـون مذکور مسـتقر در واحد ثبتی نیشـابور تصرفـات مالکانه و بلامعـارض خانم مریم سـیدآبادی فرزند 
عباسـعلی نسـبت به ششـدانگ یکباب سـاختمان به مسـاحت 209/15 مترمربع از پلاک شـماره 71 اصلی  واقع در 
اراضی جوداشـی بخش 9 حوزه ثبت ملک نیشـابور خریداری از مالک رسـمی آقای سـیدمصطفی حسـن آبادی فرزند 
اسـماعیل محـرز گردیـده اسـت.لذا بموجـب مـاده 3 قانون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی و مـاده 13 ائیـن نامـه مربوطه این اگهـی در دونوبت بـه فاصلـه 15 روز از طریق ایـن روزنامه و محلی 
کثیرالانتشـار در شـهرها و در روسـتاها از تاریـخ الصـاق در محـل تا دو ماه اعتـراض خود را بـه اداره ثبت محل وقوع 
ملـک تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد معتـرض باید ظرف مـدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتـراض مبادرت بـه تقدیم 
دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل نمایـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت را به اداره ثبـت محل تحویل دهـد که در 
ایـن صـورت اقدامـات ثبـت موکـول به ارائه حکـم قطعـی دادگاه اسـت و در صورتـی ک اعتراض در مهلـت قانونی 
واصـل نگـردد یـا معتـرض گواهـی تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل رذا ارائه نکنـد اداره ثبت مبـادرت به 
صـدور سـند مالکیـت مـی نماید و صدور سـند مالکیـت مانع از مراجعـه متضرر به دادگاه نیسـت . تاریخ انتشـار نوبت 

اول 99/07/15 تاریخ انتشـار نوبـت دوم 99/07/30   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک گناباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانون و مـاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای  
فاقـد سـند رسـمی . 1ـ نظر به دسـتور مـواد 1 و3 قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمان های 
فاقد سـند رسـمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شـماره 139960306013000469 مورخ 1399/4/14هیات 
اول موضـوع مـاده یـک قانـون مذکـور مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملـک گنابـاد تصرفـات مالکانه و 
بلامعـارض متقاضـی مهـدی زارعـی فرزند محمدحسـین در ششـدانگ یک باب منـزل به مسـاحت 270/77 
متـر مربـع از پـلاک  شـماره 1328 فرعـی از یک اصلی واقـع در اراضی علی آباد بخش یـک حوزه ثبت ملک 
گنابـاد خریـداری شـده مـع  الواسـطه از آقـای صنـع اله صالحی کارشـک مالک رسـمی محرز گردیده اسـت، 
لـذا بـه موجـب ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی و ماده 13 
آئیـن نامـه مربوطـه ایـن آگهی در دو نوبـت به فاصلـه 15 روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیرالانتشـار در 
شـهرها منتشـر و در روسـتاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشـخاص ذینفع به آرای اعلام شـده اعتراض 
داشـته باشـند بایـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی و در روسـتاها از تاریـخ الصاق در محـل تا دو مـاه اعتراض 
خـود را بـه اداره ثبـت محـل وقوع ملک تسـلیم و گواهی تقدیم و رسـید اخـذ نمایند. معتـرض باید ظرف یک 
مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض مبـادرت به تقدیم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محـل نمایـد و گواهی تقدیم 
دادخواسـت بـه اداره ثبـت محـل تحویـل دهـد ک در این صـورت اقدامات ثبـت موکول به ارائـه حکم قطعی 
دادگاه اسـت و در صورتـی کـه اعتـراض در مهلـت قانونی واصل نگـردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواسـت 
بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبـت مبـادرت بـه صدور سـند مالکیت مـی نماید و صدور سـند 

مالکیـت مانـع از مراجعه متضرر به دادگاه نیسـت.
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/7/15  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/7/30

سید ضیاء الدین مهدوی شهری ـ رئیس ثبت اسناد و املاک گناباد
511/5اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای  
فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره  1397114406003000044 هیات اول موضوع قانـون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ثبت ملک مشـهد منطقه پنـج تصرفات 
مالکانـه بلامعـارض متقاضـی حلیمه سـاقی فرزند رجبعلی به شـماره شناسـنامه 896 صادره از نیشـابوردر ششـدانگ 
اعیـان یـک بـاب خانـه بـه مسـاحت  93/33 متـر مربع قسـمتی از پـلاک  68  اصلی بخـش 9  واقع درپنـج تن 48 
شـهید قربانـی 6 پـلاک 77 ، اعیـان متعلق به خـود متقاضی و عرصـه موقوفه ظهیرالدولـه  محرز گردیده اسـت. لذا 
بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت به فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به 
صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند از تاریخ انتشـار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صورت انقضای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات 

سـند مالکیت صادر خواهد شـد. م.الف567
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/7/15  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/7/30

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد
511/6اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک مشهد  ناحیه یک 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای  
فاقـد سـند رسـمی . برابـر رای شـماره 139960306003000645  هیـات اول موضوع قانون تعییـن تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه ثبت ملک مشـهد ناحیه یـک تصرفات 
مالکانـه بلامعـارض متقاضـی غلامحسـین غلامـزاده فرزنـد حسـن به شـماره شناسـنامه 913 صـادره از مشـهد در 
ششـدانگ یـک بـاب خانـه به مسـاحت  170 متر مربـع پلاک باقیمانـده  181 فرعـی از 227 اصلی بخش 9مشـهد 
واقـع درچمـن 16 خریـداری از مالـک رسـمی  آقـای عبدالرحیم صرافـان صادقی محرز گردیده اسـت. لـذا به منظور 
اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصله 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند 
مالکیـت متقاضـی اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهـی به مـدت دو ماه اعتـراض خود 
را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد. بدیهی اسـت در صورت انقضای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتـراض طبق مقررات 

سـند مالکیت صـادر خواهد شـد. م.الف569
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/7/15  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/7/30

محمد جواد غلامی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه یک مشهد
511/7اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک کاشمر 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی برابـر رای شـماره 139960306012001880 هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه ثبـت ملک کاشـمر تصرفـات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای  رسـول اکبری نخعی فرزند غلامرضا بشـماره شناسـنامه 0890227081 صادر ه از کاشـمر 
در ششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت  144/07 متر مربـع از پـلاک 1393 - اصلی واقع در بخش یک شـهر 
کاشـمر بـه آدرس  خیابـان باقـری 11/2 خریـداری از مالـک  آقـای  امیر کاوسـیان رسـمی محرز گردیده اسـت .لذا 
بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت به فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به 
صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند ازتاریخ انتشـار اولین آگهی به مـدت دو ماه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید ، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت خود 
را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد .بدیهـی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتـراض طبق 
مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد .تاریخ انتشـار نوبت اول :1399/7/15 .تاریخ انتشـار نوبت دوم : 1399/7/30 

محمد  محمد زاده – رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر 

511/9اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهـی موضـوع مـاده 3 و مـاده 13 آئیـن نامه قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی برابـر رای شـماره 139960306022000487 هیـات اول موضوع قانون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و 
سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای  
حسـن افضلی فرزند غلامرضا بشـماره شناسـنامه562 صادره از فریمان دریک باب سـاختمان به مسـاحت 204/39 
متـر مربـع  پـلاک 2401 فرعـی از 276  اصلـی واقـع در بخـش 13  خریداری از مالک رسـمی آقای حسـن بهلولی 
محـرز گردیـده اسـت .لـذا به منظـور اطلاع عموم مراتـب در دو نوبت بـه فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در صورتی 
که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند از تاریخ انتشـار اولین آگهی 
بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم وپـس از اخذ رسـید ، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض ، دادخواسـت خـودرا بـه مراجـع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور و عدم 

وصـول اعتراض طبـق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد .
تاریخ انتشار نوبت اول :1399/7/15. تاریخ انتشار نوبت دوم : 1399/7/30 

محمدرضا رجایی مقدم – رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان
511/1۰اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک فریمان 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهـی موضـوع مـاده 3 و مـاده 13 آئیـن نامه قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی برابـر رای شـماره 139960306022000489 هیـات اول موضوع قانون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی و 
سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
آمنه صداقت زحمت کش فرزند حسـین بشـماره شناسـنامه 74 صادره از فریمان دریک باب سـاختمان به مسـاحت 
434/56  متـر مربـع  پـلاک  2401 فرعـی از 276 اصلـی واقع در بخش 13 خریداری  از مالک رسـمی آقای حسـن 
بهلولـی محـرز گردیـده اسـت .لـذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در 
صورتـی کـه اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیت متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتراض خود را به این اداره تسـلیم وپس از اخذ رسـید ، ظرف مدت یک مـاه از تاریخ 
تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت خودرا بـه مراجع قضایی تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت در صورت انقضـای مدت مذکور 

و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد .
تاریخ انتشار نوبت اول :1399/7/15. تاریخ انتشار نوبت دوم : 1399/7/30 

محمدرضا رجایی مقدم – رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان
511/11اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک فریمان
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهـی موضـوع مـاده 3 و مـاده 13 آئیـن نامه قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی برابـر رای شـماره 139960306022000488 هیـات اول موضـوع قانون تعیین تکلیف وضعیـت ثبتی اراضی 
و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ملـک فریمان تصرفـات مالکانه بلامعـارض متقاضی 
آقای محمد خسـروی فرزند حسـین بشـماره شناسـنامه46 صادره از تربت حیدریه دریک باب سـاختمان به مسـاحت  
183/59متـر مربـع  پـلاک 2401 فرعـی از 276 اصلـی واقـع در بخش 13  خریداری از مالک رسـمی  آقای حسـن 
بهلولـی محـرز گردیـده اسـت .لـذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در 
صورتـی کـه اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیت متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند می تواننـد از تاریخ انتشـار 
اولیـن آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه این اداره تسـلیم وپـس از اخذ رسـید ، ظـرف مدت یـک ماه از 
تاریـخ تسـلیم اعتـراض ، دادخواسـت خودرا بـه مراجع قضایی تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت در صـورت انقضای مدت 
مذکـور و عـدم وصـول اعتراض طبق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد .تاریخ انتشـار نوبـت اول :1399/7/15.

تاریخ انتشـار نوبـت دوم : 1399/7/30 
محمدرضا رجایی مقدم – رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان

511/12اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی برابـر رای شـماره 139960306012002086 هیـات اول موضـوع قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشـمر تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضـی آقـای /خانـم علـی اکبر قربـان پور فرزنـد محمد بشـماره شناسـنامه 822 صادر ه از کاشـمر در ششـدانگ  
اعیـان یکبـاب سـاختمان به مسـاحت 210 متر مربع از پـلاک 8922 فرعی از 3027 اصلی واقـع در بخش یک حومه 
کاشـمر بـه آدرس  بلـوار شـهید صادقـی 18 خریداری از مالک رسـمی آقای /خانـم   اداره اوقاف محرز گردیده اسـت 
.لـذا بـه منظـور اطـلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به 
صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند ازتاریخ انتشـار اولین آگهی به مـدت دو ماه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید ، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت خود 
را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد .بدیهـی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور و عـدم وصول اعتـراض طبق 
مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد .تاریخ انتشـار نوبت اول :1399/7/15 .تاریخ انتشـار نوبت دوم : 1399/7/30 

                                                       محمد  محمد زاده – رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر 
511/13اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی 

اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک کاشمر 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای 
فاقـد سـند رسـمی برابـر رای شـماره 139960306012002045 هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتـی حوزه ثبـت ملک کاشـمر تصرفـات مالکانه 
بلامعـارض متقاضـی آقـای /خانـم حامـد اکبـر زاده اول فرزند علی اکبر بشـماره شناسـنامه1082 صادر ه از کاشـمر 
در ششـدانگ یکبـاب سـاختمان مرکز جمع آوری شـیر به مسـاحت 1028/52 متـر مربع از پـلاک 3027 اصلی واقع 

در بخـش  یـک حومـه کاشـمر بـه آدرس  جـاده خلیل آباد خریـداری از مالک رسـمی آقـای علی اکبر اکبـرزاده اول 
محـرز گردیـده اسـت .لـذا به منظـور اطلاع عموم مراتـب در دو نوبت بـه فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در صورتی 
که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می توانند ازتاریخ انتشـار اولین آگهی 
بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید ، ظرف مدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض ، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیـم نماینـد .بدیهی اسـت در صـورت انقضای مـدت مذکور و 
عـدم وصـول اعتـراض طبق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد شـد .تاریخ انتشـار نوبـت اول :1399/17/15 .تاریخ 

انتشـار نوبت دوم : 1399/7/30 
محمد  محمد زاده – رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر 

511/14اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی برابـر رای شـماره 139960306012002041 هیـات اول موضـوع قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشـمر تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضـی آقـای /خانـم محمـد رضـا مدنـج فرزند محمـود بشـماره شناسـنامه 1495 صـادر ه از تهران در ششـدانگ 
یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت 461/55 متر مربـع از پـلاک 468 فرعی از 159 اصلـی واقع در بخش دو کاشـمر به 
آدرس اراضـی بحرآبـاد خریـداری از مالـک رسـمی ،  مالکیت مشـاعی متقاضی وجلیل مدرسـی محرز گردیده اسـت 
.لـذا بـه منظـور اطـلاع عموم مراتـب در دو نوبت بـه فاصله 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت 
بـه صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریخ انتشـار اولین آگهـی به مـدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت 
خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیم نمایند .بدیهی اسـت در صورت انقضـای مدت مذکور و عدم وصـول اعتراض طبق 
مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد .تاریخ انتشـار نوبت اول :1399/7/15 .تاریخ انتشـار نوبت دوم : 1399/7/30 

محمد  محمد زاده – رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر 
511/15اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی 

اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک کاشمر 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامه قانـون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتـی و اراضی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی برابر رای شـماره 139960306012001513 هیـات اول موضوع قانون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی اراضی 
و سـاختمانهای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حـوزه ثبت ملک کاشـمر تصرفات مالکانه بلامعـارض متقاضی 
آقـای  حسـین عبدالهـی بنـده قرائـی فرزند علـی محمد بشـماره شناسـنامه684 صادر ه از کاشـمر در ششـدانگ یکباب 
سـاختمان بـه مسـاحت 139 متـر مربـع از پـلاک 13877 فرعـی از 3027 اصلـی واقـع در بخـش یک حومه کاشـمر به 
آدرس  شـهاب ترشـیز30 پـلاک8  خریـداری از مالـک رسـمی خانم مهیـن دخت حسـینی فهیمی محرز گردیده اسـت 
.لـذا بـه منظـور اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبت به فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به 
صـدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی داشـته باشـند می تواننـد ازتاریخ انتشـار اولین آگهی بـه مدت دو مـاه اعتراض 
خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید ، ظرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت خود را به 
مراجـع قضایـی تقدیـم نمایند .بدیهی اسـت در صـورت انقضای مدت مذکور و عـدم وصول اعتراض طبق مقررات سـند 

مالکیـت صادر خواهد شـد .تاریخ انتشـار نوبـت اول :1399/7/15 .تاریخ انتشـار نوبـت دوم : 1399/7/30 
    محمد  محمد زاده – رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر 

511/16اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابـر رای شـماره 139860306012003691و 139860306012003692 هیـات اول موضـوع قانـون تعییـن تکلیف 
وضعیـت ثبتـی اراضـی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشـمر بـه ترتیب 
تصرفـات مالکانـه بلامعـارض متقاضـی آقـای مجتبـی عبدی فرزنـد محمد بشـماره شناسـنامه 5 صادر ه از کاشـمر 
در ششـدانگ یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت 171/21 متـر مربـع وجلال عبـدی فرزند محمد به شـماره شناسـنامه 
0890288690  صادره از کاشـمر در ششـدانگ یکباب سـاختمان به مسـاحت 170/13 مترمربع از پلاک 834 فرعی 
از 58 اصلـی واقـع در بخـش سـه کاشـمر به آدرس خیابان قائم بین شـهید هـادی 13و15 خریداری از مالک رسـمی 
خانـم عصمـت شکسـته احـدی از ورثه خلیل شکسـته محرز گردیده اسـت .لذا به منظـور اطلاع عمـوم مراتب در دو 
نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیـت متقاضی اعتراضی 
داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریـخ انتشـار اولیـن آگهی به مـدت دو مـاه اعتراض خـود را به ایـن اداره تسـلیم و پس 
از اخـذ رسـید ، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض ، دادخواسـت خود را بـه مراجع قضایـی تقدیم نمایند 
.بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مـدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض طبـق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد 

شـد .تاریخ انتشـار نوبـت اول :1399/7/15 .تاریخ انتشـار نوبـت دوم : 1399/7/30 
                                                       محمد  محمد زاده – رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر 

511/17اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملک کاشمر

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی و اراضی و سـاختمانهای فاقد 
سـند رسـمی.  برابـر رای شـماره 139960306012001860  هیـات اول موضـوع قانون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند رسـمی مسـتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشـمر تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای  محمد علیمردانی ریوش فرزند اصغر بشـماره 5   صادره  از کاشـمر در ششـدانگ یکباب  سـاختمان 
بـه مسـاحت   249/40 متـر مربـع  از پلاک  468 فرعـی از 159 اصلی   واقع در بخش دو کاشـمر خریداری از مالک 
رسـمی  ، مالکیـت مشـاعی متقاضی  محرز گردیده اسـت. لذا به منظـور اطلاع عمومی مراتـب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند می 
تواننـد از تایـخ انتشـار اولیـن آگهـی به مـدت دو ماه اعتـراض خود را بـه این اداره تسـلیم و پس از اخذ رسـید، ظرف 
مـدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را به مراجـع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اسـت در صورت 

انقضـای مـدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض طبق مقررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/7/15  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/7/30

محمد محمدزاده - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کاشمر 
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بررسی سابقه مدیریتی استاندار جدید خراسان رضوی

آیا معتمدیان می تواند سکان دار خوبی باشد؟
هیــات دولــت در جلســه  27 
معتمدیان  محمدصادق  مهرماه، 
خراسان  اســتاندار  عنوان  به  را 
رضوی معرفــی کرد. وی، متولد 
کرمانشاه و دارای مدرک کارشناسی 
ارشد مدیریت  و کارشناسی  اقتصاد 

از دانشگاه ارومیه است.
معتمدیان قبل از انتخاب به عنوان 
استاندار خراسان رضوی، استانداری 
خراسان جنوبی و سابقه خدمت در 
اســتان های آذربایجان غربی، کرمانشاه، ایلام و ستاد 
دستگاه های اجرائی در تهران را در کارنامه خود دارد.

وی در مدت 22 ماه تصدی خود در استانداری خراسان 
جنوبی، با بررســی میدانی مشکلات، نیازها و شنیدن 
درخواست های مردمی قطار توســعه خراسان جنوبی 
را ریل گــذاری کرد و با حضور مدیران ارشــد نظام و 
مسئولین دولتی در اولین گام اعتبارات خراسان جنوبی 
را افزایش داد و با تقویت زیرســاخت های خراســان 
جنوبی و هموار کــردن بخش ها و طیف های مختلف 
اســتان و منســجم کردن آن ها معنای واقعی امید به 
زندگی را برای مردم خراسان جنوبی به ویژه روستائیان 

و مرزنشینان زنده و مهاجرت معکوس ایجاد کرد.
اکنون به شــرح برخی از اقدامات او دراستان خراسان 
جنوبی اشاره کرده و ســپس به نتیجه گیری خواهیم 

پرداخت.
زدودن محرومیت از چهره شهر های مرزی

زدودن محرومیــت از چهره چهار شهرســتان مرزی 
خراسان جنوبی با همراهی دستگاه های خدمت رسان، 
انقلاب مســکن با ســاخت بیــش از 28000 واحد 
مســکونی، نهضت گلخانه ای و گاز رســانی، توسعه 
راه های اســتان و اجرائی شدن آرزوی 20 ساله مردم 
خراســان جنوبی با کســب اعتبار از صندوق توسعه 
ارزی کشور برای راه آهن بیرجند گوشه ای از اقدامات 
محمد صادق معتمدیان در خراســان جنوبی است که 
محبوبیت خاصی نزد مردم این استان پیدا کرده است.
به گــزارش روزنامه  )) صبح امــروز ((،  برنامه های 
راهبردی و عملیاتی معتمدیــان در جریان پروژه های 
عمرانی، اقتصادی و رفاهی اســتان سبب شد خراسان 
جنوبــی طی 5 فصــل پیاپی، رتبــه اول کاهش نرخ 
بیکاری را از آن خــود کند. حضور وی در کنار مردم، 
برخورد گرم و صمیمانه با اقشــار مختلف، بازدیدهای 
مکرر از مناطق دور افتاده، سرکشی های سرزده و... از 
جمله صحنه های ماندگاری اســت که از معتمدیان در 

ذهن مردم خراسان  جنوبی ماندگار است.
ســوابق درخشــان و خدمات مانــدگار معتمدیان در 
خراســان جنوبی همراه با عملیاتی بــودن وی قطعاً 
به توســعه خراســان رضوی که دارای ظرفیت های 
عظیــم و البته خاص از قبیل وجــود بارگاه رضوی و 
پایتخت معنوی ایران، هم مرز با دو کشــور افغانستان 
و ترکمنستان، قطب کشــاورزی و یکی از قطب های 

صنعتی کشور است، کمک خواهد کرد.
سرمایه گذاری شرکت های دولتی در استان 

خراسان جنوبی
ســرمایه گذاری، یکــی از اجزای مهــم اقتصاد و از 
ضرورت های اساسی در پیشرفت اقتصادی هر منطقه 
به شمار می رود. بر اساس ساختارهای تعریف شده در 
علم اقتصاد، این سرمایه گذاری می تواند توسط بخش 
دولتــی، خصوصی و خصولتی اتفاق بیفتد که هر کدام 

در جایگاه خود اهمیت بسزایی دارند.
در استان هایی که سرمایه گذاران قَدَر ندارد و به جهت 
راه دسترسی سخت و طولانی یا نبود امکانات لازم و 

دور بودن از محل تأمیــن مواداولیه، بخش خصوصی 
برای حضــور و فعالیت با چالش هایی مواجه اســت، 
در این شرایط ســرمایه گذاری دولت، محرک مؤثری 
برای سرمایه گذاری بخش خصوصی به شمار می رود 
و ابــزار قدرتمندی نیز  برای سیاســت های رشــد و 
ثبات اقتصادی می باشــد، در این شرایط، دولت  ها به 

شیوه های مختلف در اقتصاد دخالت می  کنند. 
در استان خراســان جنوبی نیز با توجه به ویژگی های 
اقلیمی و شرایط جغرافیایی خاص و نبود زیرساخت های 
لازم، میــل و رغبت ســرمایه گذاران بــرای حضور و 
مشــارکت چندان قابــل توجه نبود بــه همین دلیل 
مهمترین مطالبه مردم در این زمینه ورود بخش دولتی 
به پروژه های اقتصادی در استان و ایجاد کارخانه هایی 
بزرگ همچون کویرتایر بوده که بتواند به اشتغال زایی 

و البته توسعه بینجامد.
این موضوع با وجــود پیگیری های فــراوان مدیران 
اســتان طی ســالیان گذشــته راه به جایی نبرد اما با 
ورود معتمدیان در آذر ماه 1397، شرایط به نفع مردم 
برگشــت. استاندار برای پاســخ به این مطالبه به حق 
مردم و جستن راهکاری برای کمک به توسعه استان 
دســت به طرحی نو زد. یکی از مهمترین اقدامات در 
این زمینه، اســتفاده از ظرفیت سازمان های اقتصادی 
بــزرگ دولت بود که بــا حضور مدیــران عامل این 

مجموعه ها وارد فاز عملیاتی شد.
شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی

در همین راســتا، طی آخرین سفر مدیرعامل شستا به 
خراسان جنوبی در تیرماه امسال، وعده سرمایه گذاری 
یک هزار و800 میلیارد تومانی در اســتان ارائه شــد. 
بنا به مذاکرات صورت گرفته شســتا طی دو سال در 
زمینه استفاده از ظرفیت های مختلف استان، اقدامات 

گسترده ای انجام خواهد داد.
افزایش حجم ســرمایه گذاری ها در معدن زغال سنگ 
طبس از 50 میلیارد تومان بــه 200 میلیارد تومان با 
توجه به سودآوری های خوبی که در این زمینه داشته، 
هزینه کرد 700 میلیارد تومــان برای راه اندازی خط 
دوم استخراج مکانیزه معدن، اجرای پروژه های توسعه 
شــرکت زغال ســنگ پروده طبس از طریق در اختیار 
گرفتن پهنه های جدید زغالی برای توسعه معدن کاری 
و اعلام آمادگی برای سرمایه گذاری و راه اندازی یک 
مجتمع پرورش دام ســنگین تنها بخشــی از اقدامتی 

است که شستا در استان عملیاتی می کند.
بهترین بخش ماجرا هم این است که  سرمایه گذاری 
یک هــزارو800 میلیــارد تومانی شســتا، برای یک 
هزارو500 تا یک هزار و هفتصد نفر اشــتغال مستقیم 
به همراه دارد. از طرفی شســتا، سال گذشته از طریق 
شــرکت هلدینگ صدر تأمین به نخستین و بزرگترین 
معدن تمام مکانیزه زغال ســنگ کشــور در  طبس 
ورود کرد و تاکنون ایجاد اشتغال پایدار برای حدود 2 
هزار و 500 نفر و همچنین انجام 45 کیلومتر حفاری 
زیرزمینی، اســتخراج حدود 8 میلیون تن زغال خام و 
تولید حدود 4 میلیون تن کنســانتره زغال سنگ کک 

شو  را رقم زده است.
 سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 

ایران
استفاده از ظرفیت ســازمان های تابعه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با توجه به پتانسیل های معدنی بالقوه 
اســتان، یکی دیگر از سیاست های معتمدیان بود لذا 
براساس آخرین تفاهمات استاندار با سازمان توسعه و 
نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، این 
مجموعه در بخش زیربنایی معادن اســتان خراســان 
جنوبی 400 میلیارد تومان سرمایه گذاری در حال اجرا 

و تعهد دارد.
این سازمان، علاوه بر این که امسال راه دسترسی 

معدن طبــس را با اعتبــار 81 میلیارد تومان 
اجرایی مــی کند، در معــدن طلای هیرد 
داشت، ضمن  سرمایه گذاری کلانی خواهد 
این که با هزینه کــرد 107 میلیارد تومان، 
سطح اکتشافات در پهنه های معدنی مستعد 
اســتان در کویر مرکزی و منطقه لوت را به 

توسعه  ســرمایه گذاری،  منظور 
معــدن و صنایع معدنی 

افزایش خواهد داد.
تأمین بــرق معادن 
نهبندان  شــاهکوه 
بــا 270 میلیــارد 
اعتبــار  تومــان 
کــه بــه عنوان 
یــن  گتر ر بز
زیربنایی  پروژه  
معدنی کشــور، 
طــلا  معــادن 
ســنگ های  و 
نیز  را  تزیینــی 
می دهد،  پوشش 
طــرح  اجــرای 
برق رســانی بــه 
کوچک  معــادن 

با  اســتان  مقیاس 
 10 ســرمایه گذاری 

میلیــارد تومانــی، تأمین مالی 
کارخانه فولاد قاینات  با تزریق 
725 میلیــارد تومــان اعتبــار، 
احداث نخســتین پایگاه امداد و 
نجات با تجهیزات بســیار خوب 
در طبس به دلیــل وجود ذخایر 
معدنی بــالا از جمله 75 درصد 
زغالســنگ کشــور  و احداث 2 
واحد فرآوری آهک و فروسیلیس 
با جذب ســرمایه گــذار از جمله 
در  این سازمان  اقدامات شاخص 

خراسان جنوبی است.
اکتشافی  مطالعات  در حال حاضر 
در 11 پهنه استان از اولویت های 
ایمیدرو می باشــد و این ســازمان 

ســازمان توسعه و نوســازی معادن 
ایــران تاکنون بیــش از 200 میلیارد 
تومــان اعتبار در زمینه اکتشــافات و 
ژئوفیزیک هوایی در اســتان  هزینه 

کرده است.
سازمان گسترش و نوسازی صنایع 

ایران
در حــوزه وزارت صنعت، معــدن و تجارت، مذاکرات 
اســتاندار با » ایدرو » به انعقاد تفاهم نامه ای انجامید  
که طی آن، این ســازمان متعهد شــده بالغ بر هزار 

میلیارد تومان در استان سرمایه گذاری کند.
در حال حاضر ســازمان گســترش و نوسازی صنایع 
ایران، ســه طرح تولید استیل کورد با سرمایه گذاری 
260 میلیــارد تومان و ایجاد اشــتغال 153 نفر، طرح 
ایجاد واحد ریســندگی جدید نساجی فردوس و طرح 
ایجاد واحد بافندگی نساجی فردوس با سرمایه گذاری 
300 میلیارد تومان و اشــتغال 340 نفر را در اســتان 

آغاز کرده است.

بــدون تردید هر کدام از این اقدامات، علاوه بر حجم 
زیادی از ســرمایه گذاری هایی که به همراه دارد، 
خواهد توانست در اشتغال زایی و کاهش نرخ 

بیکاری استان تأثیر بسزایی داشته باشد.
 معتمدیان، مرد اندیشه و عمل

یکی از مهمترین ویژگــی های یک مدیر، 
داشــتن برنامه کاری و چشــم انداز درست 
اســت. برنامه ای که در آن با تکیه بر واقعیت 
گرایی، داشته ها و امکانات موجود را 
قرار دهد و رسیدن  مدنظر 
به ایده آل هایی درخور را 

هدف گذاری نماید. 
ویژگی  خصیصــه،  این 
دارد  زیــادی  هــای 
کــه مهمتریــن آنها 
زمــان،  مدیریــت 
و  درست  اســتفاده 
امکانات  از  بهینــه 
در اختیــار، انگیزه 
کافی برای حرکت  
رو بــه جلو، هدف 
برنامه  کردن  دار 
عملیاتی،  های 
کــردن  دور 
عــه  مجمو
از  اجرایــی 
و  خمودگــی 
روزمرگی و... که در 
نهایت به توسعه همه 

جانبه می انجامد. 
ایــن مــدل مدیریتــی را مردم 
خراســان  جنوبی، بعــد از حضور 
معتمدیــان در این اســتان در آذر 
ماه 1397 به وضوح لمس کردند، 
استاندار هفتم که آمد، اولین گامش 
تهیه اسناد توسعه ای بود که برای 
شهرستان ها، چالش ها، مشکلات 
و... هر کدام جداگانه تدوین شــد. 
ســند توسعه شهرســتان های 11 
گانه، سند ســازگاری با کم آبی، 
ســند محرومیــت زدایی، ســند 
آمایش ســرزمینی، ســند توسعه 
گردشگری و... که هر کدام چراغ 

راه مدیران و متولیان امر بود. 
از مهمترین ویژگی این ســندها هم 
مبتنــی بودن آنها بــر واقعیت ها را 
می توان نــام برد، چــرا که بر 
اســتفاده از ظرفیت های موجود 

تکیه دارند. 
اطلاع از پتانسیل مناطق مختلف ومشکلات مردم

معتمدیان که از همان ابتدای ورود به خراسان جنوبی، 
برنامه هــای کاری خود را بــا بازدیدهای میدانی آغاز 
کرده بود و در این رصدهای جامع چندین هدف کلی را 
دنبال می کرد، داشته ها و پتانسیل های مناطق مختلف 
را می دانست، از مشــکلات و مسایل مردم مطلع شد 
و این دو مســئله را پایه و اســاس برنامه ریزی ها در 

اسناد قرار داد. 
او و اعضــای اتاق فکــر همراهش که متشــکل از 
معاونین، صاحب نظران، فرهیختگان،اساتید دانشگاه ها 
و کارشناســان بودند، در تدوین سند محرومیت زدایی 
اســتان، 15 شاخص مهم را استخراج کردند و شرایط 

مناطق مختلف را در این زمینه ارزیابی نمودند. 
آن چه حاصل شــد، این واقعیت تلــخ بود که برخی 
مناطق اســتان، در بعضی از شــاخص های توسعه از 
میانگین کشــوری و حتی اســتانی عقب ترند و چهار 
شهرستان مرزی نهبندان، سربیشه، درمیان و زیرکوه 

به نسبت دیگر مناطق شرایط نامطلوبی دارند. 
نتیجه این که برای برون رفت از این معضل، تفاهم 
نامه هایی با چهار دستگاه حاکمیتی منعقد گشت تا 
در بازه زمانی ســه ساله، شاخص های توسعه را در 
این شهرســتان های مرزی جابه جا کنند، ماحصل 
این اقدام، بعد از گذشت یک سال، بسیار قابل تأمل 
بود، نهادهای معین در کنار دولت به رفع مشکلات 
همت گمارده بودند و توانستند طی چند ماه، ضریب 
نفــوذ دیجیتال را از پایین ترین حــد در جدول رده 
بندی اســتان ها به میانگین کشوری برسانند، سهم 
مردم مظلوم این مناطق را از آب شــرب بهداشتی 
افزایش دهنــد، اشــتغالزایی خوبی ایجــاد کنند، 
کشاورزی را رونق ببخشــند، دامداری و دامپروری 
را اقتصادی تر کنند، کیفیــت راه های مواصلاتی را 

ارتقاء بدهند و... .
سند سازگاری با کم آبی

یکــی از مهمتریــن چالش های این اســتان کویری، 
کمبود ذخایر آبی ناشــی از دو دهه خشکســالی بود، 
با پیگیری های شــخص معتمدیان، خراسان جنوبی، 
عنوان اولین استانی را بر خود گرفت که سند سازگاری 

با کم آبی را تدوین نمود. 
در این ســند به وضعیت موجود منابع آبی اشاره شده 
و با تکیه بر این اصل که مدیریت داشته های موجود، 
بهتر و کم هزینه تر از این است که آب را از جای دیگر 
تأمین کنند، ضمن این کــه راهکارهایی برای انتقال 
آب از دیگر سرچشــمه ها به این خطه شــرقی ارائه 
کرده، برنامه هایی در راستای استفاده درست و بهینه 

از ذخایر موجود طرح نموده است. 
کاهــش برداشــت از ذخایر، کاشــت گونه های باغی 
و زراعــی کم آب بــر، پــرورش دام هــای پربازده، 
ذخیره ســازی روان آب ها و مهار سیلاب های مخرب، 
مرمــت واحیای قنوات، ترغیب کشــاورزان به فاصله 
گرفتن از کشــاورزی سنتی، توسعه گلخانه ها و... همه 
و همه از جمله برنامه هایی است که در سند سازگاری 
با کم آبی دیده شده و طی یک سال گذشته به منصه 
ظهور رسیده است. در دیگر اسناد هم این برنامه ریزی 

درســت و دقیق شــکل گرفت و نتایج خوبی هم به 
همراه داشت. 

از انسجام مدیران تا رضایت عامه مردم
معتمدیان طی مدت حضورش در خراســان جنوبی به 
خوبی ثابت کرده بود، مرد اندیشه و عمل است، همین 
موضوع هم ســبب شد مدیران دســتگاه های اجرایی 
بــا هم افزایی و همرایی زایدالوصفــی او را در اجرای 
برنامه هایــش همراهی کننــد و مهمترین نتیجه این 
انســجام و همبستگی، پیشرفت قابل توجه پروژه های 
عمرانی بود، به نحوی که هیچ مانع و گرهی ســد راه 
کارها نمی شــد و ســرعت عمل در انجام کار کیفی، 

اصلی ترین هدف مدیران در اجرای پروژه ها بود. 
آن چــه بیش از عملیاتی بــودن مدیران در این زمان 
جلب توجه کرد، ســلامت اخلاقــی و رفتاری آنها در 
جایــگاه مدیریتی بود، موضوع بســیار مهمی که آیت 
الله رئیســی، رئیس قوه قضائیه نیز در سفر به خراسان 
جنوبی به آن تأکید داشتند و صد البته کسب رتبه برتر 
مدیران اســتان در بحث تکریم ارباب رجوع در سطح 

کشور، گواه دیگری بر این ادعاست. 
فراتر از دســتگاه ها که شاید بتوان گفت چون مأمورند 
و معــذور، اطاعت امر می کنند مردم اســتان حتی در 
دورافتاده ترین نقاط، چــون زحمات و تلاش ها را به 
چشم می دیدند، نشستن های استاندار را بر روی زمین 
خاکی و در کنار خــود حس کرده بودند، به معتمدیان 
باور داشتند و از لبیک به خواسته هایش دریغ نورزیدند. 
انســجام و وحدت مثال زدنی مردم، آرامش حاکم بر 
استان، کسب رتبه دوم در بحث مشارکت در انتخابات 

و... نیز از نتایج این همدلی و همراهی است. 
معتمدیان، اگــر چه غیر بومی بود امــا در بین مردم 
خراســان  جنوبی، جایگاهی ویژه یافت و بدون تردید 
لبخند مرزنشینان، رضایت خاطر روستائیان و امید زنده 
شده شهرنشینان همه به واســطه خدمات ارزنده ای 

است که این ابرمرد در استان انجام داده است.
اهمیت سرمایه گذاری در خراسان رضوی

بــا توجه به مطالبی کــه در گزارش ارائه شــد آقای 
معتمدیان سبقه بسیار خوبی در استان خراسان جنوبی 
داشته است و از محبوبیت و مقبولیت بالایی نزد مردم 
این اســتان برخودار می باشــد، امــا چندین محور در 
استان خراسان رضوی باید توسط وی مورد توجه قرار 
گیرد؛ اول صنایع معدنی، اســتاندار جدید باید جدی تر 
بــه این امر ورود کند ضمــن اینکه در حال حاضر نیز 
تقاضاهایــی برای این بخش وجــود دارد. محور دوم 
مســکن است که می تواند واحدها را فعال و اشتغال را 
ایجاد کند و بخشی از بیکاری را جبران نماید. موضوع 
دیگر کاهش واردات است، که باید بر روی کالاهایی 
که قبلًا وارد می شده تمرکز صورت بگیرد تا در داخل 
تولید اتفاق بیفتد. مسئله بعد قطعه سازی خودرو است 
که البته به سیاســت های ملی نیــز نیاز دارد که هنوز 
در ایــن حوزه ضعف وجود دارد. در حوزه کشــاورزی، 
روستاها، خود اشــتغالی و بخش هایی که نیاز ضروری 
مــردم برای جایگزینی اســت باید تلاش بیشــتری 
صورت بگیرد تا از طریق نهادهای اقتصاد مقاومتی و 
معین ها، تولید گوشــت و فرآوری برخی میوه ها انجام 

و حتی صادر شود.
 به طــور کلی باید تولید کالاهایی که امکان صادرات 
داشــته و هنوز تقاضا برای آن وجود دارد افزایش یابد 
همچنین با توجه به اینکــه واحدهای زیادی به دلیل 
شــرایط ناشی از شــیوع ویروس کرونا آسیب دیده اند 
و مشــخص نیست که این وضعیت تا چه زمانی ادامه 
خواهد داشت رســیدگی ویژه به مشکلات این گروه 

نیز انجام پذیرد.

  معتمدیان طی مدت 
حضورش در خراسان جنوبی به 
خوبی ثابت کرده بود، مرد اندیشه 
و عمل است، همین موضوع هم 
سبب شد مدیران دستگاه های 
اجرایی با هم افزایی و همرایی 
زایدالوصفی او را در اجرای 
برنامه هایش همراهی کنند و 
مهمترین نتیجه این انسجام و 
همبستگی، پیشرفت قابل توجه 
پروژه های عمرانی بود، به نحوی 
که هیچ مانع و گرهی سد راه 
کارها نمی شد و سرعت عمل در 
انجام کار کیفی ، اصلی ترین هدف 
مدیران در اجرای پروژه ها بود
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